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Resursele forţei de muncă 
explorate m a i  sistematic, 
valorificate mai eficient î

IN a putem, nu vom putea vreodată' 
să desprindem ritmurile noastre înal
te de creştere, sarcinile economice 
de primă însemnătate pentru pro
gresul rapid al economiei naţionale 
de problema care constituie alfa si 
omega unei strategii raţionale de 
dezvoltare: asigurarea forţei de
muncă intr-un număr şi la un nivel 
de pregătire capabile să garanteze 
atingerea obiectivelor economice 
stabilite.

Astăzi, mai mult ca oricînd, în 
condiţiile tehnicii si tehnologiib t 
moderne, ale mutaţiilor calitative 
care au loc în dezvoltarea producţiei 
industriale, asigurarea forţei de 
muncă bine pregătită sub aspect 
iehnioo-profesio na 1 constituie, re
almente, o problemă majoră pentru 
oricare unitate economică. Am sta
tuat eficienţa economică ca „pro
bă“ decisivă a afirmării, ca obiectiv 
suprem al devenirii si. pornind de 
aici, am statornicit cuvântul de or
dine al acestui cincinal: să produ
cem mai bine, mai repede, mai ief
tin. Dar eficienţa devine o noţiune 
golită de sens în afara factorului li
man Ş i  fără revelarea necesităţii în
făptuirii unei concordanţe depline 
între pregătirea tehnico-profesională 
a noi şi noi contingente de salariaţi 
şi nevoile stringente avansate siste
matic de o economie în  plin avînt. 
Clarviziunea şi înţelepciunea cu ca-
lio COulCiuuöői'feni t_í(b päi'lid âţjţ'iulicd/a'
în  orice domeniu s-au făcut simţite 
şi în  această privinţă recrutarea şi 
pregătirea cadrelor calificate consti
tuind în ultima vreme o componentă 
importantă a planului general de 
dezvoltare economico-socială a tă
rii.

Pe plan judeţean, Implicaţiile unei 
tis einen ea orientări s-am tradus în 
acţiuni ample, de mare importanţă 
economico-socială cu un pronunţat 
caracter previzi'onar. Astfel, la sfâr
şitul luni! decembrie, prin eforturile 
a numeroase colective de coordona
re şi de lucru, s-a elaborat balanţa 
forţei de muncă în profil teritorial 
pentru judeţul Sibiu, pînă în anul 
1980.

Nu ne propunem să oferim tiparu
lui prea multe detalii şi cifre. Vom 
folosi doar strictul necesar pentru 
conturarea cit de cit precisă a ten
dinţelor şi problematicii pe oare in
terpretarea numeroaselor date ale 
balanţei le circumscrie într-o cate
gorie superioară de interes şi impor
tantă.

Mai întîi este necesar să precizăm 
în ce context se plasează la  noi pro
blema recrutării, pregătirii şi folosi
rii cadrelor.

Ne numărăm, după cum prea bine 
se ştie, printre judeţele puternic In
dustrializate, cu o dinamică pronun
ţată a dezvoltării. Anul 1974 împuns,

comparativ cu cel recent încheiat, 
creşterea cu aproape 20 Ia sută a 
ritmului de dezvoltare economică. 
Fondurile apreciabile de investiţii 
alocate asigură şi vor asigura în 
continuare apariţia unor noi obiec
tive industriale, dezvoltarea şi mo
dernizarea multora din cele existen
te. Toate acestea crează dificultăţi 
pe planul, asigurării, cadrelor. De 
pildă, analizînd doar situaţia pe 
1974 se poate constata că din planu
rile necesarului de cadre stabilite de 
unităţi rezultă un număr important 
de salariaţi care vor trebui atraşi în 
producţie. Concomitent, conform ba
lanţei pe acest an, rezultă că din re
sursele judeţului nu va putea fi a- 
coperit în întregime acest necesar, 
rămînind neasigurate locuri pentru 
aproape 3 800 de salariaţi. în 1075 
— ca să încercăm să dezvoltăm ra
ţionamentul într-o perspectivă mai 
largă —, se întrevăd aceleaşi greu
tăţi, necesarul de cadre numai pen
tru industrie ridicîndu-se la aproa
pe 9 800 muncitori calificaţi. Către 
1980 cererea de cadre se prevede a 
fi mai puţin accentuată ca urmate 
a nivelului ridicat de dezvoltare e- 
conomică şi de ocupare a resurselor 
de muncă. Să mai adăugăm acestor 
date constatarea impusă de realităţi 
că in judeţul nostru nu mai sínt — 
încă la această oră — mari posibi
lităţi, de a califica forţă de muncă
suplimentai a. Gradul de- Outiparc a
resurselor de muncă este de 72,2 la 
sută, deci destul de ridicat, cel pu
ţin comparativ cu alte judeţe, la 
1 000 locuitori revenind 369 salariaţi, 
din care 216 în  industrie.

Pentru ce am oferit spaţiu acestiii 
preambul? Pur şi, simplu pentru a 
dovedi, că în  condiţiile actuale sin
tern puşi în  fata unei situaţii fără 
îeşire: nu există nici o altă posi
bilitate de a asigura necesarul de 
cadre de azi şi în perspectivă decit 
prin analiza minuţioasă a fiecărei 
resurse şi aducerea ei în, starea pro
pice valorificării depline, superioare.

Deci, problema vitală este depista
rea tuturor resurselor şi găsirea ce
lor mai bune căi pentru a extrage 
din ele populaţia aptă de muncă, de 
a o pregăti şi repartiza în consens 
cu cerinţele economiei judeţului.

O primă resursă ar fi agricultura. 
Specificul judeţului nostru — puter
nic industrializat, cu centre urbane 
care atrag fracţiuni însemnate din 
populaţia rurală —• conferă acestei 
resurse o valoare restrânsă. Numă
rul persoanelor ocupate în agricultu
ră  este relativ scăzut (23 la sută din 
populaţia ocupată). Analizînd acest 
procent pe grupe de virată se con
stată că 74 la sută reprezintă per
soane peste 40 de ani, femeile con
stituind şi ele 60,9 la  sută din tota
lul particSipanţilor ia muncă, Posibi

lităţile de atragere spre ramurile 
neagricole sint, in acest context, li
mitate.

Altfel de probleme se ridică în 
ceea ce priveşte populaţia neocupa
tă, care la nivelul întregului judeţ 
reprezintă 20,8 la sută din resursele 
de muncă. Dacă am alege din acest 
grup doar persoanele casnice din fa
miliile de salariaţi, din familiile 
membrilor C.A.P. sau ale ţăranilor 
individuali precum şi pe cei aflaţi fn 
căutare de lucru, s-ar constata că 
ele însumează circa 27 600 persoane, 
deci, o resursă apreciabilă care poate 
si trebuie să fie atrasă, în cîmpul t 
muncii în perioadele următoare. Un 
amănunt deosebit de semnificativ 
reţine în primul rând atenţia: 66,7 
la sută din totalul populaţiei neocu- 
pate îl constituie femeile. Să adău
găm acestui „amănunt“ trei, consta
tări nu mai puţin sugestive:

— femeile reprezintă aproape ju 
mătate din totalul resurselor de 
muncă pe judeţ;

— nivelul ocupării lor este sensi
bil mai scăzut decit la bărbaţi (71,7 
la sută fată de 86,3 la su.tă);

— din totalul femeilor neocupate,
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Un nou 
magazin de 
prezentare

vinzare
lu Piaţa 6 Martie, la nr. 13 

din Sibiu, s-a deschis ieri, un 
nou magazin de prezentare cu 
produse de marochinărie şi în
călţăminte pentru femei, bărbat 
şi copii, al întreprinderii »13 
Decembrie" din localitate.

Denumit „Dermalux", acest al 
doilea magazin de profil apărut 
în ultimii ani sub egida ace 
leiaşi unităţi economice, în re 
ţeaua comercială sibiană are 
d re p t' scop sondarea gusturilor 
cumpărătorilor în dorinţa ' since
ră  a producătorului de a veni 
în întîmpinarea doleanţelor a- 
cestora.

Am desprins, din multitudinea 
produselor noi expuse in raftu 
rile magazinului, câteva mai re
prezentative. Este vorba de gen 
tile sport cu imprimeuri şi mo
tive variabile, în diferite nuan
ţe, şi la preţuri accesibile, truse 
cosmetice din p.v.c., serviete şi 
mape şcolare, cu accesorii „la 
modă“, precum şi de interesante 
modele de încălţăminte pentru 
bărbaţi —• a'tit de mult solicitate 
şi apreciate pe piaţa internaţio
nală.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu, se
cretar general al Partidului Comu
nist Român, preşedintele Consiliu
lui de Stat, a făcut, în cursul zilei 
de joi, 10 ianuarie, o vizită de lu
cru în unele din marile întreprin
deri ale Braşovului.

Această primă întilnire pe care 
o are în 1974 conducătorul parti
dului şi statului nostru cu făurito
rii bunurilor materiale dobindeşte o 
semnificaţie aparte, prin faptul că 
ne aflăm la începutul unui an cu 
profunde rezonante în conştiinţa 
poporului şi a ţării întregi. Este 
anul în care se vor sărbătprî trei 
decenii de la eliberarea patriei de 
sub jugul fascist şi în care vor a- 
vea loc lucrările celui de-al XI-lea 
Congres al partidului. Este anul ca
re se înscrie ca o etapă importantă 
în realizarea angajamentului natio
nal — „Cincinalul înainte de ter
men“. Însufleţiţi de aceste obiecti
ve majore, mobilizatoare, oamenii 
muncii au păşit în 1974 cu hotărî- 
rea de a obţine încă din primele 
decade, din primele luni, succese 
care să garanteze îndeplinirea exem
plară şi depăşirea planului în acest 
an al eficientei economice şi cali
tăţii.

Desfăşurată în această atmosferă 
laborioasă, creatoare, vizita a avut 
drept scop examinarea, la fata lo
cului, a posibilităţilor existente 
pentru îndeplinirea sarcinilor atît 
pe 1974, cit şi pînă la finele cin
cinalului, pentru ridicarea întregii 
activităţi economice la un nivel ca
litativ superior, cerut de edificarea 
societăţii socialiste multilateral dez
voltate.

In centrul analizei — eficienţa şi 
calitatea întregii activităţi, folosirea 
mai deplină a posibilităţilor exis
tente în direcţia modernizării pro
ducţiei şi realizării de noi utilaje 
eu înalte performanţe, obţinerea 
de rezultate superioare în condi
ţiile valorificării tot mai intense a 
capacităţii creatoare a muncitori
lor şi specialiştilor, a , instalaţiilor 
şi spaţiilor industriale existen
te, obiective definitorii pentru 
căile principale ale dezvoltării ţării 
noastre în . acest an.

în vizita întreprinsă, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu a fost însoţit de 
tovarăşii - Gheorghe Pană, membru 
a l . Comitetului Executiv al Prezi
diului Permanent, secretar al C.C. 
al P.C.R., Constantin Drăgan, mem
bru al Comitetului Executiv al C.C. 

' al P.C.R., prim-secretar al Comite
tului judeţean Braşov al P.C.R., 
Gheorghe Oprea, vicepreşedinte al 
Consiliului Suprem al . Dezvoltării 
Economice şi Sociale a României.

. . .E s t e  o dimjneată , însorită de 
lamă. Coloana de maşini .opr.eşte la

Executarea reparaţiilor la timp ş i de calitate 
la întregul parc de tractoare ş i maşini agricole

Prin munca lor de zi cu zi in scu- 
lăria întreprinderii „Balanţa II“ Si
biu, matrijerii Constantin Negrea 
şi Simion Mondoc, îndrumaţi de 
maistrul principal Nicolae Răhăian 
(mijloc), îşi aduc o importanta csn- 
tribuţie la realizarea unor S.D.V.-uri 

de calitate

Foto: FRED NUSS

Am întreprins recent un raid prin 
cîteva unităţi pentru a vedea care 
este stadiul executării reparaţiilor. 
Cu această ocazie am desprins fap
tul că, în general, campania de re
paraţii a fost mai bine organizată, 
manifestîndu-se atenţie şi responsa
bilitate în executarea lucrărilor. Re
paraţiile capitale ia tractoarele din' 
secţiile de mecanizare sínt execu
tate în atelierele centrale, speciali
zate. Restul utilajelor agricole se 
repară în atelierele proprii ale uni
tăţilor şi ale secţiilor de mecanizare 
care, în ultimii ani, au fost dotate 
cu aparatura necesară şi în ca 'e 
condiţiile de muncă sínt mult îmbu
nătăţite.

Se poate aprecia faptul că în ma
joritatea cazurilor lucrările se află 
înLr-un stadiu avansat, existînd toa
te condiţiile ca reparaţiile la trac
toarele şi maşinile agricole să fie 
încheiate la termenul stabilit. De e- 
xemplu, la secţia de mecanizare din 
Lpamneş, mai bine de 60 Ia sută din 
numărul tractoarelor au fost repara
te, multe din ele fiind deja utilizate 
la diferite transporturi. S-au execu
tat, de asemenea, reparaţiile nece
sare la discuri, grape, maşinile de 
semănat păioase — S.U. 29, cele de 
semănat porumb — S.P.C. 6, de ad
ministrat îngrăşăminte chimice sau 
naturale, iar din 19 pluguri — 1/ 
stat reparate. La această secţie pia
nul de reparaţii ■ Ia maşinile si utila
jele agricole ce vor fi folosite in 
campania de -primăvară s-a realizat

în proporţie de 90 la sută. O notă în 
plus pentru calitatea lucrărilor: fie
care obiectiv realizat poartă pecetea 
interesului general şi a exigenţei. 
Întreaga activitate se desfăşoară sub 
îndrumarea şefului de secţie, loan 
Maniţiu, şi a mecanicului de întreţi
nere, Dumitru Stan, care nu fac con
cesii când este vorba de calitate. „A 
face rabat calităţii reparaţiilor, afir

secţieî de mecanizare din Slimnic, 
W erner Keul, ne-a declarat că me
canizatorii au terminat reparaţiile la 
maşinile de semănat S.U. 29, maşini
le de semănat porumb — S.P.C. 6, 
pluguri şi grapele cu discuri. Dumi
tru Tăpă'lagă, Mihad Zolner, Simion 
Cristea executau lucrările de repa
raţii la tractoare, iar loan Terchiiă, 
Martin Binder şi loan Hanea la ma

Un im p era tiv  m ajor
mă şeful de secţie, înseamnă a ne 
crea nouă înşine greutăţi. Mecani
zatorii Aron Drăghici, Vasiie Petru, 
Nicolae Neamţu, loan Petru si toţi 
ceilalţi sínt conştienţi de faptul că 
numai prin realizarea unor reparaţii 
de calitate vor putea folosi în pri
măvară tractoarele şi celelalte ma
şini la întreaga lor capacitate. Mai 
ales în acest an cînd se pune pro
blema deosebit de importantă a 
calificării unor cooperatori în mese
ria de tractorist pentru a ne ajuta 
în vîrf de campanie, toate mijloacele 
trebuie să funcţioneze perfect“.'

Am remarcat o susţinută preocupa
re pentru executarea reparaţiilor Ia 
timp şi de bună calitate si la secţii
le Ocna Sibiului, Şura Mare, Şelim- 
băr, întreprinderile agricole de stat 
Dealul Ocnei, Şura Mică ş.a. Şefa!

şinile de plantat cartofi. In unele si
tuaţii însă reparaţiile nu pot fi duse 
pînă ia capăt din lipsa unor piese de 
schimb, fenomen întâlnit de altfel şi 
în alte secţii. Este adevărat că in 
multe situaţii mecanizatorii au su
plinit şi suplinesc în continuare lip
sa unor piese prin recondiţionarea 
celor vechi. Dar nu în toate cazurile 
se poate realiza acest lucru. De a- 
ceea. Baza de aprovizionare şi con
ducerea Trustului judeţean al staţiu
nilor pentru mecanizarea, agriculturii 
trebuie să fie mai receptive la soli
citările secţiilor, acordînd o mai ma
re atenţie procurării pieselor de 
schimb necesare într-un timp cît mai 
scurt. Mecanizatorii din Slimnic ne 
spuneau că le lipsesc fulii, garnituri 
cilindri, iar alţii se plîngeau că nu

au genţi, rulmenţi transmisie faţă şi 
alté piese, din care cauză unele re
paraţii nu pot fi încheiate. Există 
greutăţi şi de altă natură.' Secţia de 
mecanizare din Slimnic are în dota
re şi patru cultivatoare C.P.U. 4,2, 
care se află într-o stare de uzură 
foarte avansată şi - dat fiind comple
xitatea lucrării, mecanicii şî tracto
riştii din secţie nu pot executa re 
paraţiile care să asigure în perioada 
de funcţionare zona de protecţie a 
plantelor. Şi în acest caz este nece
sară intervenţia operativă a  condu
cerii trustului pentru ca toate cul
tivatoarele de acest tip să fie dirija
te pentru repâratis spre atelierele 
centrale care dispun de baza tehnică 
pentru a pune în stare de funcţiona
re aceste agregate.

O altă remarcă pe care am făcut-o 
în cadrul raidului este aceea că nu 
peste tot se lucrează in ritmul care 
să  asigure realizarea Ia timp a re
paraţiilor. In unele secţii de meca
nizare sau întreprinderi agricole de 
stat reparaţiile sínt mult întârziate. 
Astfel, Ia I.A.S. Slimnic, din 38 de 
tractoare au fost reparate numai 20, 
din 5 semănători pentru porumb, a- 
bia una, din patru maşini de plan
tat cartofi — una, din 15 grape cu 
discuri — 7, din 6 maşini pentru 
administrat îngrăşăminte — 2, din 0 
cultivatoare — una. . Situaţia este 
aceeaşi şî la celelalte utilaje agrico-

(Sontinuare în pag. a ITT-a) 
P. BUD

DIN SUMAR:
•  Microuzina entuziaşti

lor
® SPO R T... SPORT...
® Dialog cu cititorii

In pag. a ll-a

® ŞI LA AVRIG — 
Munca politico-educa- 
tivă şi culturală de ma
să, să fie în deplin a- 
cord cu realităţile co
munei

In pag, a llt-a

•  VIAŢA
INTERNAŢIONALĂ

® Rubrica ele informaţii: 
La dispoziţia dv.

•  Publicitate
In pag a IV-a

porţile oraşului Braşov, unde tova
răşul Nicolae Ceauşescu este salu
tat de Constantin Cîrtînă, prim-se
cretar al Comitetului municipal Bra
şov al P.C.R., de membri ai Birou
lui Comitetului judeţean de partid, 
de alti reprezentanţi ai organelor 
locale de partid şi de stat, de nu
meroşi braşoveni. Secretarul gene
ral al partidului este întîmpinat cu 
onoruri militare. Cu caldă dragoste 
şi ospitalitate, locuitorii municipiu
lui şi judeţului Braşov îi adresează 
din inimă, la acest început de an, 
sănătate şî viaţă lungă, spre binele 
ţării şi fericirea poporului nostru. 
Sint sentimente pe care aveam să 
le regăsim pe întregul traseu al vi
zitei.

Primul obiectiv al vizitei — uzi
na „Electroprecizîa“ din SScele. Ea 
se prezintă cu un frumos bilanţ de 
realizări. Semnificativă coincidenţă. 
Această întreprindere a mai fost 
vizitată de secretarul general al 
partidului în primele ore ale bătă
liei pentru îndeplinirea actualului 
cincinal. Era în ianuarie 1971. Da 
atunci, colectivul de aici s-a aliat 
mereu în cele dinţii rîncluri pentru 
realizarea prevederilor planului pe 
care s-a angajat să le înfăptuiască 
în trei ani şi nouă luni — la pro
ducţia de motoare electrice, iar în 
4 ani şi jum ătate la producţia de • 
echipamente electrice auto. Prima 
discuţie are loc la intrarea în uzi
nă, unde se află o expoziţie ce o- 
feră o imagine cuprinzătoare a hăr
niciei şi priceperii colectivului în
treprinderii. Sint de faţă Ion Puş
caş, prim-secretar al Comitetului o- 
răşenesc de partid Săcele, Cornel 
Mihulecea, adjunct al ministrului 
industriei construcţiilor de maşini- 
unelte şi electrotehnicii, Gheorghe 
Bucerzan, . directorul întreprinderii, 
specialişti Ţ i  muncitori. Convorbirea 
se axează pe probleme care se află 
în centrul atenţiei ministerului de 
resort, al uzinei. Gazdele arată cu 
satisfacţie că recomandările făcute 
de se tretarul general al partidului 
cu prilejul vizitei anterioare au fost 
transpuse cu succes în viată, înre- 
gistrîndu-se o creştere considerabilă 
a producţiei, a calităţii şi diversi
ficării ei. Sint prezentate, în acest 
sens, date sugestive. Din cele rela
tate, reiese că planul pe 1974 este, 
la producţia globală, de 2,6 ori mai 
mare faţă de cel din 1970,'iar în 
1975 va creşte de peste 3 ori, ceea 
ce cprespunde pe deplin nevoilor 
economiei nationale. Uzina din 
Săcele! satisface în prezent ne
cesităţile de echipament elec
tric ale industriei noastre con
structoare de autovehicule şi 
tractoare. Au fost alocate, în 
primii trei ani ai cincinalului, pen
tru crearea unor noi spaţii de pro
ducţie şi dotarea cu mijloace teh
nice moderpe cca 117 milioane lei.

Discuţia conţină! ä iu cîteva sec
toare principale a to  uzinei, — la 
secţia de echipament electric auto şi 
la  secţia de sculărie, .care se remar
că printr-un ridicat grad de mecani
zare şi automatizate.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu se 
interesează de măsurile care s-au 
luat sau se au în vedere în ceea ce 
priveşte dezvoltarea şi perfecţiona
rea producţiei, folosirea mai eficien
tă a capacităţilor şi utilajelor, dimi
nuarea consumurilor de materiale, 
energie electrică şi combustibil, re
ducerea gabaritelor motoarelor elec
trice.

Membri ai conducerii, ministerului 
de resort, directorul întreprinderii,

specialiştii relevă grija oonstamî* 
manifestată fată de diversificarea 
producţiei — care, la finele cincina
lului, va fi în proporţie de 95 la 
suta înnoită şi modernizată — i de 
ridicarea performanţelor produselor 
fabricate, prin tranzistorîzarea echi
pamentului electric auto şi tractor, 
de autodotam şi aplicarea unor pro
cedee şi tehnologii avansate, de a- 
tingerea parametrilor la noile obiec
tive, micşorarea greutăţii motoare
lor electrice asincrone.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu a- 
preciază rezultatele obţinute şi in- 
.dică, totodată, ca şi în viitor să se 
ia măsuri pentru dezvoltarea şi mo
dernizarea continuă a producţiei, îm
bunătăţirea calităţii concomitent cu 
reducerea preţului de cost, pentru 
ca planul pe acest an să fie îndepli
nit în cele mai bune condiţhtni.

La plecare, secretarul general a 
adresat vii felicitări colectivului în
treprinderii pentru îndeplinirea şi 
depăşirea tuturor indicatorilor de 
plan pe 1973, şi-a exprimat convin
gerea că în acest an uzina va avea 
rezultate şi mai bune, şi» a urat mun
citorilor, ‘ inginerilor, tehnicienilor 
succese tot mai mari in activitatea 
pe care o desfăşoară în realizarea 
angajamentului ce şi l-au luat de * 
înfăptui cincinalul cu mult înainte 
de termen.

Următorul obiectiv al vizitei de 
lucru a secretarului general al parii- 
dului l-a constituit Întreprinderea de 
autocamioane din Braşov — unitate 
care in ultimul sfert de veac şi-a 
câştigat un binemeritat renume atît 
in ţară, cît şi peste hotare. Pină a- 
cum, pe porţile ei au Ieşit peste 
330160 de autocamioane de diferite 
tipuri şi mărimi.

Întâlnirea tovarăşului Nicola a 
Ceaitşescu cu colectivul acestei în
treprinderi braşovene, a fost, din 
primul moment, consacrată dezbate
rii, la faţa locului, cu cadrele de, 
conducere ale ministerului de resort,' 
centralei industriale şi cu specialiş
tii din industria de autocamioane, a 
măsurilor luate cit şi a celor ce se 
mai. impun în vederea asigurării în 
deplinirii exemplare, la toţi indica- 
tarii, a sarcinilor de plan. pe 1074, 
ale întregului cincinal. Directorul 
întreprinderii, ing. Călin Valentin, 
informează pe secretarul general al 
partidului, despre acţiunile întreprin
se de comunişti, de întregul colec
tiv, în scopul înfăptuirii indicaţiilor 
date cu prilejul vizitei anterioare, 
recomandări Care au stat la baza 
dezvoltării şi diversificării, produc
ţiei de autocamioane, ridicării, cali
tăţii acestora, a eficientei întregii 
activităţi. El arata că muncitorii de 
aici, hotărâţi să-şi onoreze- înainte 
de termen sarcinile mobilizatoare ce 
le revin în 1974, au înregistrat din 
primele zile un bun demaraj îu toa
te, sectoarele de aati.viţale,

In secţiile vizitate, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu apreciază efortu
rile şi rezultatele obţinute de spe
cialiştii şi muncitorii întreprinderii 
în domeniul elaborării şi extinderii 
unor procedee moderne de înaltă e- 
ficienţă, unele din ele brevetate şi 
peste hotare, care, concomitent cu 
reducerea consumului de metal, per
mit obţinerea unor piese şi. ansam- 
ble de mare complexitate din com
ponenţa noilor tipuri de .autocamioa
ne şi care în trecut erau importate. 
Din seria de noi tehnologii, extrem 
de moderne, reţine în mod deosebit 
atenţia- procedeul de realizare, prin 
metoda- turnării in matriţe speciale, 
a arborelui cotit dintr-o singură bu-

(Continuare In pag. a IHsaj
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directorilor din şco li:
*

îmbunătăţirea 
randamentului şcolar

Cu o zi înainte de începerea 
acestui al ddilea trimestru al a- 
nului şcolar sibian, în sala de 
conferinţe a Comitetului jude
ţean de partid s-au reunit într-o 
bogată consfătuire de lucru, fac
torii de conducere ai sistemului 
de învăţămînt din judeţul nos
tru, de Ia Inspectoratul şcolar 
judeţean pină la directorii de 
şcoli din municipii, oraşe şi co
mune. Pe agenda de lucru a: 
consfătuirii o problemă generală 
de interes major pentru această 
etapă a şcolii sibiené: îmbună
tăţirea căilor de creştere a ran
damentului şcolar, în scopul li
nei apropieri mai vii a învăţă- 
mîntului de cerinţele şi de exi
genţele societăţii socialiste multi
lateral dezvoltate. Spre deose
bire de consfătuirile precedente, 
devenite tradiţionale în sistemul 
de lucru al Inspectoratului şco
lar judeţean, reuniunea Ia care 
ne referim şi-a propus studierea 
în implicaţiile ei multiple, a l i 

nei singure chestiuni din aria 
foarte bogată a problemelor ce 
influenţează randamentul proce
sului de învăţămînt. Poate uşor 
arid pentru un ochi nespecialist, 
subiectul consfătuirii a creat 
posibilitatea unei aprofundări de 
înaltă calificare, urmărită pînă 
la epuizarea aspectelor inlerte- 
rente. Aceasta a condus la o 
întărire a valorii ştiinţifice a 
consfătuirii, în multe puncte 
ideile exprimate aici constituind 
contribuţii sigure şi originale la

cercetarea problematicii. In ter
meni concreţi dezbaterile consfă
tuirii s-au axat pe ideea influ
entelor sistemului de notare a- 
supra randamentului şcolar, pu- 
nînd în valoare contribuţia ex
perienţei didactice din şcoala si
biană in acest domeniu.

Metoda de lucru adoptată în 
consfătuire a condus ea însăşi 
la aprofundarea temei de lucru, 
spre toate direcţiile şi posibili
tăţile, Alexandru Galea, inspec
torul general al Inspectoratului
şcolar judeţean a prezentat mai 
întii un referat general al te 
mei, cu referiri bogate la as
pecte ale experienţei didactice 
sibiene, după care Maria Bo- 
beică, directoarea Liceului „Oc- 
tavian Goga" din Sibiu, Gheor
ghe Mureşan, directorul Şcolii 
generale clin Laslea, Doina Băilă, 
directoarea Liceului „Axente Se
ver“ din Mediaş, Gherasim 
Rusu, directorul Liceului din Ag
nita şi Ion Popeangă, directorul 
Liceului economic din Mediaş, 
au expus referatele de lucru, în- 
fătişincl problematica din optica 
unor concepţii teoretice cu sen
sibile diferente de vederi, date 
de o cercetare pedagogică dife
rită, de. condiţii practice şi ex
perimentale - unice. Gum e firesc, 
unor atît de bogate — sub as-

(Continuare în pag. a ll-a) Í 
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„Absolvent al Grupului şcolar „Independenţa" HI Pro
ducţia realizată de elevi în  1973 este în valoare de peste 700 
mii lei HI Cu participarea elevilor se ridică gradul de dotare 
al laboratoarelor iar prin utilizarea acestora se asigură ridi
carea continuă a nivelului de predare a lecţiilor HI Maşini şi 
utilaje machetă — în stare funcţională H Şi şcoala realizează 
o producţie de colaborare cu uzina.

Am vizitat de nenumărate ori 
uzinele constructoare de maşini 
din Sibiu. M-am oprit adesea la 
cîte un strung, la o freză sau !a

1 bancuri de lăcătuşerie, unde cîte 
|  un tinăr părea mulţumit de lu- 
f  crul lui. La o cît de uşoară alu- 
ţ  zie asupra locului unde au pri- 
^ mit „brăţara de aur", tinerii ţi- 
^ neau să precizeze: „Sínt absol- 
4 vent al Grupului şcolar „Inde-
4 pendenţa“. Un motiv de mîndrie, 
f  o mîndrie motivată, adesea, de
2 persoanele care mă însoţeau: „E 
ţ  un meseriaş excelent“.1 *
s Cu cîteva zile în urmă, Ia
2 grupul şcolar amintit se făceau 
I  ultimele pregătiri pentru reînce- 
I  perea cursurilor. „Odată cu so- 
* sirea elevilor —- îmi spunea ing.
1 Cornel Cibu, director adjunct —
2 vom începe un nou an de pro- 
2 ducţie". Avea în faţă cifrele de 
2 plan pentru ’74, le compara !m-
2 preună cu contabilul şef, Mircea 
ţ  Hanea. In 1973 s-a realizat o 
j£ producţie de peste 700 mii lei
5 la diferite locuri de muncă din
3 uzinele sibiene şi de 82 439 lei
4 în atelierele proprii ale grupului 
2 şcolar.

Cer relaţii în legătură cu 
„producţia proprie“. Au fost. 
executate aparate pentru desen 
(isisuri), mese pentru desen, 
mese pentru clase. Se realizea
ză chiar şi o producţie, în co
laborare, pentru unele întreprin
deri: grătare (ştergătoare) pentru 
întreprinderea de construcţii; 
lămpi de ornament (din fier for
jat) pentru Muzeul Brukenthal; 
rastele pentru depozitat materi
ale, la comanda întreprinderii 
„Independenţa“. Se cuvine o 
subliniere: după multul spriiin 
pe care l-a acordat uzina grupu
lui şcolar, vine şi şcoala în spri
jinul uzinei. Se discută şi des
pre un alt sprijin reciproc. Uzi
na a numit oameni de nădejde 
care au instruit elevii în halele 
de producţie. în  primul trimes
tru (şcolar) s-a constatat că a- 
ceştia au ajuns la nivelul de 
pregătire necesar pentru a de
veni muncitori. Au dat exame
nele de absolvire şi au fost în
cadraţi în producţie — făcînd să 
dispară greutăţile care se întîm- 
pinau în unele secţii prin lipsa 
de cadre. Şi important este că, 

p deşi perioada de şcolarizare a 
2 fost mult scurtată, tinerii absol- 
2

venţi au trecut cu succes exa
menul de integrare la locul de 
muncă.

Se vorbeşte ca despre o mi- 
crouzină în care cei peste 3 000 
elevi au stabilite cu precizie 
locurile la orele de practică în 
atelierele şcolii.

Reţin cîteva amănunte, esen
ţiale şi valoroase, despre apor
tul elevilor şcolii de maiştri şi 
ai şcolii postliceale. De câţiva 
ani lor li se cere ca temele de 
proiect să aibă aplicaţii la locui 
de muncă pentru care se cali
fică. De aceea, în ateliere, ei au 
realizat şi realizează aparatură 
pentru laboratoare de tehnologie, 
machete în stare funcţională 
pentru maşini de frezat, strun
guri, maşini de încercat pentru 
laboratoarele de rezistentă, 
A.M.C. şi pentru verificarea ro
ţilor dinţate etc.

Maşinile — machete funcţio
nale „construite" în microuzina 
entuziaştilor au stîrnit un deo
sebit interes în cîteva expoziţii 
organizate de ministerul tutelar.
Ba mai mult, şcoala a primit co
mandă să execute 120 tribome- 
tre pentru toate şcolile Ministe
rului Industriei Construcţiilor de 
Maşini Grele şi un cuptor (tot  ̂
machetă) pentru tratamente ter- £ 
mice-electrice destinat Institutu
lui de cercetări pentru industria 
constructoare de maşini din 
Bucureşti.

La toate acestea aş mai adău
ga un fapt, relatat de directorul 

■ grupului şcolar, inginerul Radu 
Breabăn. în toamna anului 1973, 
cînd au luat fiinţă cele 2 licee 
din Avrig şi Rîmnicu Vîlcea. 
Grupul şcolar „Independenţa“ a 
asigurat dotarea acestora cu 
bancuri şi truse complete pen
tru lăcătuşerie. Şi totodată, ti- 
nînd seama că au profil similar, 
acestea au fost ajutate de ca
drele grupului şcolar pentru or
ganizarea întregii activităţi 
practice în ateliere.

*  2Cifrele lui '74 sínt „mobiliza- vj
toare, sporite“, în termenii şi 2

lor sibiene — şi invită la con
semnarea lor pe măsură ce se 
materializează. O vom face cu 
plăcere.

MIRCEA CÄTANÄ

DIALOG CD CITITORII
•  Prin faptul că aţi plecat în

cursă, tov. Ion Bunea din Sibiu, 
fără o autorizaţie eliberată de 
I.T.A. aţi încălcat regulile de
circulaţie. Dar întrucît, după cum 
aţi afirmat dv. şi au constatat 
şi organele anchetatoare, condu
cerea întreprinderii I.F.E.T. v-a
obligat să faceţi cursa respec
tivă) la Ghijasa şi Hamba, 
în acest caz amenda de 610 lei 
reţinută pe stat de plată vă va 
fi restituită de către întreprin
dere în cel mai scurt timp po
sibil.

•  Sîntem în măsură să vă in
formăm, tov. Roland Schulte din 
Sibiu, că blocul nr. 27 a fost re
cepţionat final la data de 8 mar
tie 1972. Totodată precizăm că 
remedierea defecţiunilor surve
nite la băi, după o anumită pe
rioadă de întrebuinţare, cade în 
sarcina asociaţiei de locatari.

•  Cu prilejul verificărilor în
treprinse la locuinţa Valeriei 
Bilaniue clin Sibiu, str. 9 Mai 
nr. 83, stimate tov. Nicolae Paştiu 
s-au constatat următoarele: V. B. 
deţine legal încăperea de la 
mansardă şi acces la dependin
ţe, întrucît posedă ordinul de 
repartizare nr. 637/971 eliberat 
de S.G.L. Sibiu. Instalarea gazu
lui metan i s-a aprobat de că
tre organele competente în scopul 
asigurării unor condiţii cît mai 
bune de locuit celor patru copii 
ai săi iar chiria pentru locuinţă 
este reţinută fiului său Gh. 
Creţu angajat la I.C.R.A.

Pentru faptul că V.B. vă face 
imposibilă viaţa dv. şi celorlalţi 
locatari, conform Legii nr. 5/1973, 
art. 24, aliniatul b, puteţi să vă 
adresaţi organelor judecătoreşti 
spre evacuarea susnumitei.

V. ş.

Din activitatea consiliilor populare

La ordinea zilei — contractările
de animale şi produse animaliere

9  In urma dezbaterilor din ca
drul comitetului comunal de partid 
şi comitetul executiv al Consiliului 
popular din Tilişca s-a hotărît spo
rirea angajamentelor 1a contractările 
cu produse animaliere. în sesiunea 
consiliului popular din 25 ianuarie 
în oare sé aprobă planul economic 
în profil teritorial şi bugetul local, 
se va aproba şi planul la contractări. 
Pînă în prezent s-au contractat cu 
statul 500 miei, 150 oi, 125 porci, 50 
bovine, 13 000 kg lînă, 2 500 kg brîn- 
ză.

Se intenţionează, ca pînă la sfîr- 
şitull lunii februarie, să fie încheiată 
acţiunea de contractări pentru anul 
1974, iar la finele acestui an se pre
conizează să fie livrate statului pes
te plan, 10 tone de carne, 2 tone de 
lînă şi 500 hi lapte. Printre primii

In cabinetul de desen tehnic şi ar
tistic al Grupului şcolar M.I.U. Si
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9 Din iniţiativa Comisiei de 
propagandă de pe lingă Comi
tetul orăşenesc — Cisnădie, re
cent s-au organizat întîlniri ale 
unui colectiv format din medici, 
judecători şi procurori, cu an
gajaţii întreprinderilor „Textila“, 
„11 Iunie“, „Mătasea roşie“ etc.

Discuţiile purtate s-au referit 
în  principal la problema creş
terii natalităţii populaţiei.

9  Comitetul U.T.C. de la 
Şcoala profesională M.I.U. din 
Mediaş, spre a contribui mai 
eficient la educaţia politico- 
ideologică a elevilor a stabilit 
ca prin staţia de amplificare să 
se prezinte scurte informări po
litice, care vor cuprinde cele mai 
semnificative evenimente cu
rente din politica internă şi ex
ternă a partidului şi statului 
nostru precum şi informaţii din 
diverse domenii de activitate.

Informările se înregistrează 
in  prealabil pe bandă de mag
netofon spre a se putea prezen
ta la mai m ulte serii de elevi.

9  M embrii cooperativei „Mă
gura“ din Cisnădie s-au întîlnit 
zilele trecute cu Vasile Costea, 
preşedintele cooperativei, care 
le-a vorbit despre: „Perspective
le dezvoltării cooperaţiei meşte
şugăreşti“.

Din discuţiile purtate s-au 
desprins valoroase măsuri m e
nite să ducă la diversificarea 
gamei de prestaţii către popu
laţie.

Cooperatorii s-au angajat ca 
in acest an, populaţia Cisnădiei 
să fie servită cu mai multă 
promptitudine şi competenţă.

VETURIA Ş.

Acţiunea de ieri a fost consacrată
in produ cţiepromovam

A doua zi a manifestărilor de 
pe agenda „Protehnicii" a fost 
consacrată dezbaterilor avînd ca 
temă: „Sarcinile ce revin sindica
telor şi comitetelor oamenilor 
muncii din judeţul Sibiu pentru 
aplicarea indicaţiilor Comitetului 
judeţean de partid privind intro
ducerea de noi procedee tehnolo
gice şi realizarea de produse 
noi“.

In sala Studio a Casei de cul
tură a sindicatelor din munici
piul reşedinţă de judeţ s-au reu
nit ingineri, economişti şi tehni
cieni, şefi ai compartimentelor de. 
concepţie, tehnologi, responsabili 
cu probleme economice din comi
tetele sindicatelor, şefi ai cabi
netelor tehnice din unităţile eco
nomice judeţene, care au audiat, 
în prima parte, expunerea ing. 
Ilié Constantin, directorul cabine
tului de organizare ştiinţifică a 
producţiei şi a muncii, intitulată 
„Analiza valorii, metodă modernă 
de investigare în creşterea efi
cientei economice a fabricaţiei“.

A urmat, apoi, o amplă prezenta
re de procedee tehnologice şi 
produse noi. Specialiştii de la în
treprinderile „Flamura roşie", „13 
Decembrie“, „Libertatea“ şi „Dra
pelul roşu" din Sibiu, „Emailul 
roşu“, „Tîrnava“, „Automeoani- 
ca“ şi „Vitrometan" din Mediaş, 
au expus, în faţa participanţilor, 
preocupările colectivelor de mun
că pe care le reprezintă. S-a re
marcat, îndeosebi, prin înalta ţi
nută a prezentării, informarea 
ing. Marin Ştefan de la întreprin
derea „Drapelul roşu“ din Sibiu, 
care a reuşit să capteze audito
riul prin competenta, detaliata şi 
interesanta incursiune făcută în 
„intimităţile* actuale şi de per
spectivă ale activităţii membrilor 
colectivelor de salariaţi. îndeo
sebi, raportările permanente la 
noutăţile de pe plan mondial au 
reliefat responsabilitatea cu care 
tricoterii de la unitatea sibiană 
privesc prezentul şi viitorul mun
cii lor.

Debutînd sub semnul antrenă
rii masei largi a salariaţilor din

unităţile economice la realizarea 
în condiţii exemplare a sarcinilor 
de plan ale acestui an pentru în
făptuirea cincinalului- înainte de 
termen, manifestările acţiunii 
„Protehnica 74" se vor ridica la 
noi cote faţă de cele din anii 
precedenţi, la nivelul exigenţelor 
actuale. Temele prezentate ieri 
seară, prin abundenţa informa
ţiilor ce le-au conţinut, subiecte
le abordate, cît şi numărul mare 
a lor — toate acestea fiind „for
ţate“ a se integra în intervalul 
scurt de timp afectat — n-au reu
şit să incite la discuţii aprinse 
auditoriul, ultima parte a dez
baterii fiind, de-a dreptul, trecu
tă cu vederea. Este o pierdere 
pentru manifestarea în sine, care, 
de fapt, nu urmăreşte decîţ să 
stimuleze elita intelectualităţii 
tehnice şi economice a judeţu
lui la găsirea căilor cele mai e- 
ficiente de realizare a sarcinilor 
economice ale perioadei actuale.

V. B.
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J u d o Şedinţă de analiză la C.S.M. Sibiu

Ieri după-amiază a avut loc şe
dinţa de analiză a activităţii sec
ţiei de judo a Clubului sportiv 
muncitoresc din Sibiu.

După doar un an de la crearea 
acestei secţii, rezultatele obţinute 
dovedesc că judo-ul sibian are reale 
posibilităţi de afirmare. Cîteva per
formanţe din anul 1973 sínt edifi
catoare. Ionel Lazăr a cîştigat ti
tlul de campion naţional la catego
ria 80 kg; Alexandru Toth a obţi
nut o medalie de argint şi una de 
bronz la campionatele nationale ale 
României; loan Buzic s-a clasat pe 
locul al treilea în campionatul na
tional individual şi a primit titlul 
de maestru al sportului; Lazăr Mol
dovan (cat. 63 kg) a obţinut meda
lia de argint la campionatele In
ternationale ale Bulgariei; Gheor- 
ghe Humă şl Patriciu Petrideanu

Pe agenda consfătuirii

îmbunătăţirea randamentului
şcolar

(Urmare din pag. !- )

pectul varietăţii — puneri în te
mă, le-au urmat numeroase ex
puneri orale, prin care substan
ţa temei s-a dezvăluit în toate 
înfăţişările ei, dată fiind şi con
tribuţia la lucrările consfătuirii 
a unor personalităţi de frunte 
ale şcolii româneşti contempo
rane: Romeo Dăscălescu, direc
tor adjunct în Ministerul Educa
ţiei şi învăţămîntului şi Alexan
dru Găvenea, prorector al Insti
tutului central de - perfecţionare 
a personalului didactic. De re
ţinut, şi nu ca fapt de ultimă 
importanţă, conţinutul democra
tic şi profund lucrativ reg izat 
în această consfătuire şi în ge
neral în munca Inspectoratului 
şcolar judeţean cu diversele ca
tegorii de personal didactic, ceea 
ce, fără să fie o diviziune a 
temei din consfătuire, indică o 
linie sigură de accelerare a ran
damentului şcolar.

Abordînd problematica siste
mului de notare ca pîrghie da 
stimulare în procesul de forma
re a noilor generaţii, consfătu
irea directorilor de şcoală din

judeţul Sibiu a opinat pentru 
asimilarea celor mai noi cuce
riri ale ştiinţei didactice în a- 
cest domeniu atît de labil, pen
tru valorificarea, in acelaşi timp, 
cu toată îndrăzneala a proce
deelor personale de apreciere a- 
tunci cînd acestea se dovedesc 
eficiente în stimularea interesu
lui spre învăţare. în acord uni
tar, consfătuirea a subliniat func
ţia etică a sistemului de notare, 
valoarea lui terapeutică, pertur
bările  produse în sistem de o 
gîndire pedagogică rutinieră, ca
re poate conduce la o stingere 
a efortului formativ al notei, la 
transformarea catalogului într un 
instrument de tortură. Gîndind 
asupra timpului notării, din 
perspectiva unităţii procesului 
de predare-verificare, asupra nu
meroaselor procedee de apreci
ere, consfătuirea a optat pentru 
adevărul că notarea nu este o 
tehnică şi o metodă, cît este o 
concepţie în care se reflectă 
gîndirea didactică modernă, în 
care s-au produs mutaţii profun
de spre formativ. Sistemul de 

■ notare trebuie să reflecte, aşa
dar, orientările actuale ale învă-

ţămintului, strădania sa de a se 
elimina definitiv efectele buchi- 
selii, care au condus la apariţia 
acelui tip de absolvent care ştie 
foarte multe şi nu ştie să facă 
nimic, de la acel tip de profesor 
obsedat de teroarea amănuntu
lui, dar care scapă din vedere 
că operaţia de apreciere nu se 
exercită numai asupra memoriei, 
ci asupra întregii personalităţi 
a elevului. In acest punct, re- 
flecînd asupra conţinutului de 
uzură care atinge cunoştinţele 
sub dinamica progresului înre
gistrat în lumea modernă, s-a o- 
pinat pentru o corelare mai pro
fundă a randamentului şcolar 
faţă de randamentul social, pen
tru adoptarea şi întrebuinţarea 
sistemului ds notare în aşa Iei 
incit performanţele şcolare de 
acurn să fie cu adevărat o re
comandare pentru viitor, o ga
ranţie că ştacheta acestor per
formante nu va coborî în con
diţiile complexe ale verificări! 
sociale de mai tirziu.

O lectură atentă a întregului 
dosar al consfătuirii indică apoi, 
cum sublinia in concluziile de 
încheiere tovarăşul Joan Prlcă,

secretar al Comitetului judeţean 
Sibiu al P.C.R., adevărul că re
zultatele muncii didactice din 
judeţul nostru, orientările ei do
vedesc o însuşire matură a idei
lor din documentele de pariid, o 
aplicare justă în viată a hotă- 
rîrilor cu privire la dezvoltarea 
tnvătămîntului, adoptate în vara 
anului trecut. Totodată se re
marcă o creştere a spiritului de 
răspundere în munca didactică, 
ceea ce asigură integrarea maî 
profundă a şcolii in procesul de 
edificare a omului nou, de for
mare a conştiinţei socialiste a 
maselor. Este de aşteptat Insă, 
în acest sens, o mai vie ; artici- 
pare a directorilor de şcoala, a 
tuturor cadrelor didactice la e- 
ducaţia ştiinţifică a maselor, la 
dezvoltarea orizontului de cul
tură al tuturor localităţilor ju
deţului.

în partea a doua a lucrărilor 
consfătuirea directorilor de şcoa
lă din judeţul Sibiu a dezbătut 
sarcinile calendarului şcolar din 
trimestrul II, îmbogăţind cu încă 
o dimensiune însemnătatea aces
tui eveniment in viata scobi 
sibiene.

s-au clasat pe locul al patrulea la 
campionatul R.S.R. Tot în anul 
care a trecut echipa C.S.M. antre
nată de prof. Nicolae Bucur a pro
movat în prima divizie de judo.

Poate că rezultatele reprezentan
ţilor noştri ar fi fost şi mai bune 
dacă s-ar fi organizat la Sibiu mai 
multe concursuri cu participarea u- 
nor adversari puternici. Principala 
cauză pentru oare oraşul nostru n-a 
găzduit astfel de competiţii de an
vergură o constituie lipsa unei săli 
corespunzătoare pentru atletică 
grea.

Totodată, considerăm ca o parte 
negativă a activităţii secţiei de judo 
uşurinţa cu care a permis ca doi 
dintre componenţii de bază ai echi
pei — este vorba de Ionel Lazăr 
şi Lazăr Moldovan — să fie legiti
maţi de clubul Dinamo Bucureşti.

Cu toate acestea se poate apre
cia că a existat o bună colaborare 
a tuturor factorilor de răspundere 
— C.S.M., C.J.E.F.S., comisia jude
ţeană şi secţia de judo —, colabo
rare care a dat, după cîte se vede, 
roade.

Tot în cadrul şedinţei de analiză 
a fost prezentat planul de perspec
tivă al secţiei — avînd ca princî-.

Elevii - sportivi au revenit din 
tabere cu forţe proaspete

Ieri a fost prima zi de şcoală după 
o binemeritată vacanţă. Majoritatea 
elevilor legitimaţi Ia şcolile sporti
ve sibiene şi-au petrecut o bună par
te din vacantă în tabere de pregă
tire de unde au revenit cu forţe 
proaspete.

La Păltiniş în perioada 3—9 ia
nuarie a.c. s-au aflat 120 de spor
tivi, însoţiţi de profesori, de la Şcoa
la sportivă de elevi. In minunatul 
decor oferit de această staţiune au 
petrecut cîteva zile componenţii e- 
chipelor divizionare de baschet (bă
ieţi şi fete), fotbal, handbal (băieţi 
şi fete), înot, gimnastică şi sărituri 
în apă.

Perioada de pregătire generală de 
la munte a fost încheiată cu un cros 
organizat pe categorii de vîrstă. ta
tă cîştiqătorii: cat. a IH-a (pînă la 
ci. a V-a) — !. Brigitte Kraus, 2. 
Tngo Kolia, 3. Cornel Oprişţ cat. a 
Il-a (cl. VI—VII) — l. Adrian Molo- 
cea, 2. Ştefan Poroszlay, 3. Dorn 
Slrbu; cat. I (de la cl. a VHI-a in 
sus) — fete — 1. Maria Risti, 2. E- 
lena Ţompi, 3. Ramona Săcui; bă
ieţi: !. Viorel Văcaru, 2. Nicolae 
Hudea, 3. George Poplăceanu.

In ultima seară a avut loc un car
naval care s-a bucurat de mult suc
ces.

La Vatra Bornei, 1u perioada 26 
decembrie 1973 — 10 ianuarie 1974 
a fost organizată o tabără a Minis
terului Educaţiei şi Învăţămîntului

la care au participat şi 14 compo
nenţi ai echipei de schi-fond de Ia 
Şcoala sportivă Şoimii. Sportivii si- 
bieni au fost însoţiţi de profesorul 
M. Ungureanu.

La Borsec, 25 de atleţi de la 
C.S.M. şi Şcoala sportivă Şoimii în
soţiţi de profesorii G. Arendt şi R. 
Moise au petrecut două săptămîni 
foarte utile. In cadrul unui concurs 
de maraton organizat acolo, fondis- 
tul Mircea Damian a realizat un re
zultat promiţător pentru sezonul de 
primăvară — 2h38'16".

N.I.D.

oare au Încheiat contracte!, au fost, 
aşa cum era firesc, factorii de con
ducere politică şi administrativă din 
comună, deputaţii etc.

© Tot pe linia sporirii efectivului
de animale în Tilişca se continuă 
acţiunea iniţiată în anul 1971 prin 
care, fiécare gospodărie să crească 
cel puţin o specie de animale. Dacă 
în anul 1971 erau 200 de gospodării 
care nu creşteau nici un fel de a- 
nimale, acum au mai rămas doar 50 
asemenea familii, şi se prevede ca 
pînă Ia sfârşitul acestui an, fiecare 
gospodărie să crească o specie dé 
animale.

#  In Jina, este, de asemenea, In 
toi acţiunea de contractare de ani
male şi produse animaliere ajungîn- 
du-se ca pînă în prezent să se con
tracteze 14 000 kg lină, 42 bovine ti
nere, 30 porci, 85 000 litri lapte. S-au 
dat asigurări că, in perioada lunilor 
de iarnă, se vor atinge şi chiar de
păşi la unele produse cifrele initiale. 
O notă bună, tot pe linie adminis
trativă, o constituie după achitarea 
tuturor impozitelor pe anul 1973, 
hotărîrea multor cetăţeni de a-şi plă
ti impozitele pe anul 1974 pînă la 
20 februarie, dată la care vor bene
ficia de o reducere de 7 la sută.

9  La Poiana s-au efectuat con
tractări la aproape 60 la sută din 
cantităţile prevăzute initial, respec
tiv 31 bovine adulte, 11 bovine ti
nere, 360 miei, 375 oi, 49 porci, 
15 000 kg lînă. Acţiunea continuă, 
urmărindu-se depăşirea planului la 
contractări, pe anul în curs.

G. t,

pal obiectiv participarea celor maî 
valoroşi judokani sibieni la Jocu
rile olimpice din 1976 — şi a fost 
supus aprobării planul de pregătire 
al echipei şi obiectivele pe anul in 
curs. Dintre acestea, cîteva sínt de
osebit de îndrăzneţe: doi compo
nenţi ai echipei sibiene să urce pe 
podiumul medaliaţilor la campiona
tele individuale ale României; cîş- 
tigarea primei ediţii a concursului 
internaţional dotat cu trofeul „Floa
rea de cireş“ (Sibiu, 24—26 mai 
1974); ocuparea de către formaţia 
C.S.M. a unuia din primele patru 
locuri la sfirşitul campionatului di
viziei A.

Pentru realizarea acestor obiecti
ve va fi nevoie în continuare de 
muncă îndîrjită. De altfel echipa 
şi-a reluat deja antrenamentele care 
se desfăşoară zilnic sub conducerea 
prof. N. Bucur. Absentează doar Al. 
Toth care este accidentat şi loan 
Buzic, care ieri a plecat la Bucu
reşti unde se va pregăti în cadrul 
lotului naţional.

In concluzie: bilanţ pozitiv, pers
pective încurajatoare.

D. IONAŞCU

Profiluri

...doar 
pentru 
o vorbă 

bună
Nu e totuşi un fapt obişnuit 

ca să lucrezi 49 de ani fără în
trerupere într-o singură în tre
prindere. O poate face doar un 
om pasionat pentru meserie şi 
care este legat cu zeci şi zeci 
de fire nevăzute de colectiv.

O puternică voinţă, încredere 
în forţele proprii, perseverentă, 
spirit de ajutor reciproc, o mare 
dragoste pentru muncă şi viată 
sínt doar cîteva trăsături des
prinse din mănunchiul calităţilor 
apreciate de colegi la Vicheute 
Rozor.

An de an, lună de lună şi-a 
adus neprecupeţit contribuţia la 
realizarea sarcinilor de plan ale 
întreprinderii judeţene de gos
podărie comunală şi locatlvă. 
Anii de început, 1925—1928 nu 
i-au adus prea multe bucurii şi 
satisfacţii. Meseria şi-a însuşit-o 
în condiţiile unei ucenicii bîn- 
tuite de toate relele. Dar cum 
întreţinerea sondelor de foraj 
începuse să-l captiveze a învins. 
Nu era simplu; se cerea multă 
cheltuială de energie, dar tine
reţea l-a ajutat.

Perseverînd şi înfruntînd greu
tăţile ajunge curînd să cuuoască 
suprema satisfacţie a muncii.

în anul 1937 se numără prin
tre „eroii“ care' au construit ma
gistrala Copşa Mică—Sibiu. Pri
mele zile ale anului 1946 îi vor 
rămîne veşnic în amintire. Este 
primit în rîndul membrilor de 
partid. De atunci s-a aflat me
reu pe panoul fruntaşilor în tre
prinderii iar în 1949 este ales 
secretar de partid, funcţie ce o 
îndeplineşte cu seriozitate şi 
competenţă timp de 15 ani, pe
rioadă în care a dovedit o bună 
orientare politică şi s-a rem ar-|' 
cat ca un bun cunoscător de ©a-1 
meni, ajutîndu-î cu toate posi
bilităţile sale materiale şi spiri
tuale să iese din impasuri, «ă 
prospere.

De curînd Vichente Rozsr, nu 
fără strîngere de inimă şi-a pă
răsit colegii. „Vârsta îşi cere 
drepturile ei" — afirmă vetera
nul.

Este însă aşteptat şi dorit de 
foştii săi tovarăşi, din formaţia 
operativă nu pentru a pune 
umărul alături de ei fiindcă 49 
de ani a făcut-o fără preget, dar 
pentru un sfat, pentru o vorbă 
bună...

V. ŞERB

F o tb a l I.P.A.S.
a  î n c e p u t  p r e g ă t i r i l e

în ziua de 7 ianuarie, după ce au 
suportat un riguros control medical, 
cei 17 componenţi ai lotului divizio-, 
narei C I.P.A. Sibiu au susţinut prî- 
mui antrenament sub conducerea an
trenorului Iosif Kucerak şi a instruc
torului Nicolae Laufceag.

Tată fotbaliştii care alcătuiesc lo
tul echipei: portari; Cîrstea şl

Kürti’ fundaşi: Poplăceanu, Lază 
Răhăiianu, Armeneiu, Şoaităj m iji 
caşi: Dop, Czegedi, Tutelea, Dini 
atacanţi: Dulcea, Halmen, Harap 
Drăghici, Niculescu, Mocanu.

Antrenamentele au loc zilnic Jî < 
desfăşoară în aer liber.

GH. TOPÎRCEAN
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Vizita tovarăşului Nicolae Ceauşescu
(Urmare din pag. I)

Pată, piesă deosebit da complexă ca
re  necesita înainte mai multe ope
raţiuni de prelucrare.

Pe o platformă în aer liber, unde 
sínt prezentate o parte din produ
sele realizate a id  şi în alte unităţi 
din Centrala de autocamioane Şi tu
risme, secretarul general al partidu
lui este informat asupra modului in 
care au fost îndeplinite sarcinile 
trasate în domeniul producţiei de 
autocamioane şi autobasculante 
grele, de diverse tipuri, des
tinate lucrărilor pe şantierele de 
construcţii, in sectorul minier, 
pentru Ganalul Dunăre-Marea Nea
gră, relevîndu-se soluţiile construc
tive ce permit realizarea acestor ve
ritabile agregate de transport cu mo
toare, echipamente şi ansaimble ce 
se fabrică deja în tară. Sínt expuse, 
de asemenea, autovehicule pentru 
transportul de combustibil, de măr
furi perisabile, maşini utilitare etc. 
Potrivit programului, din cele 13 ti
puri de autocamioane cu motor Die
sel s-au realizat pînă în prezent 8 
tipuri, într-un număr sporit de va. 
riante, potrivit cerinţelor beneficiari
lor interni şi externi.

Ministrul industriei construcţiilor 
de maşini grele, loan Avram, pre
zent la vizită, menţionează că în 
cursul anului sa va încheia progra
mul de asimilare prin introducerea 
în fabricaţie a unor autocamioane 
cu diiblă şi triplă tracţiune, echi
pate cu motor Diesel de 215 CP, 
precum şi a basculantelor grele, de 
mare capacitate.

în  contextul măsurilor luate de 
conducerea de partid şi de stat pri
vind reducerea consumului de com
bustibil şi energie, specialiştii din 
cadrul centralei, cu sprijinul minis
terului, al organizaţiei de partid, au 
întocmit un program care prevede 
extinderea producţiei de autocamioa
ne dotate cu motoare Diesel. Astfel, 
în acest an se va dubla producţia 
de autocamioane Diesel; totodată, 
s-a trecut la echiparea cru motoare 
Diesel a unui număr important de 
autocamioane Carpaţi şi Bucegi.

Secretarul general al partidului 
apreciază iniţiativa constructorilor 
de autocamioane în domeniul dez
voltării producţiei de autovehicule 
prevăzute cu motoare Diesel şi re
comandă extinderea în continuare 
a producţiei de autocamioane care 
utilizează drept combustibil moto
rina.

Conducerea întreprinderii arată că 
una din sarcinile trasate de către 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu, cu 
prilejul vizitei anterioare de lucru, 
a constituit-o realizarea cu forţe 
proprii a unul număr sporit de ma- 
şini-agregat şl linii automate pen
tru  tehnologiile specifice acestei ra
muri. Zeci d e  utilaje de acest gen 
prezentata secretarului general ai 
partidului confirmă talentul, capa
citatea creatoare a celor care lu
crează aici, hotărîrea lor de a ri
dica pe noi trepte, superioare, cali
tatea produselor, productivitatea 
muncit, eficienţa întreprinderii. Re
prezentativă în acest sens este li
nia complexă pentru prelucrarea 
grinzilor autocamioanelor, concepu
tă  şl 'executată în întregime cu 
forţe proprii. Directorul întreprin
derii arată că aceste grinzi se li
vrează In prezent şi firmei „MAN* 
din Republica Federală Germania, 
b i compensare« plăţii licenţei auto- 
oamionalul.

Pe parcursul arteltel, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu remarcă existen
ta  unor spaţii ce nu sínt folosite 
corespunzător şl cere ca ele să fie 
dotata «a maşini şi utilaje In ve
derea sporirii in  continuare a pro
ducţiei. în  acelaşi timp, secretarul 
general *î partidului Insistă asupra 
necesităţii Introducerii de standuri 
de probe pe operaţii şl fluxuri teh-

in Judeţul Braşov
nologiee în vederea asigurării cali
tăţii pieselor, ansamblelor şi pro
duselor finite la nivelul celor mai 
înalte exigente.

în prezent, una din preocupările 
centrale ale comuniştilor, ale spe
cialiştilor, ale întregului colectiv, 
arată directorul întreprinderii, este 
îmbunătăţirea performanţelor auto
camioanelor româneşti. în acest 
scop, conducerea centralei industri
ale, a întreprinderii, cu sprijinul 
comitetului de partid, a celor mai 
destoinici ingineri, tehnicieni şi 
muncitori, au elaborat un program 
special de măsuri care vizează în
cheierea acţiunii de omologare a 
tuturor reperelor pentru autocami
oane, aflate în fabricaţie de serie. 
In acelaşi program este prevăzută 
înlocuirea unor utilaje cu maşini- 
agregat speciale, de mare producti
vitate şi precizie. îmbunătăţirea 
muncii politico-educative în rîndul 
tuturor salariaţilor, reorganizarea şi 
întărirea serviciilor de control teh
nic al calităţii cu cadre cu bogată 
experienţă şi înaltă calificare se 
află, de asemenea, în atenţia colec
tivului de conducere al întreprin
derii, a organizaţiei de partid.

în hala de montaj general, ulti
mul obiectiv vizitat aici, înzestrată 
cu un conveier, conceput şi reali
zat, de asemenea, de specialiştii în 
treprinderii, ce asigură montajul 
tuturor tipurilor de autocamioane 
ce se fabrică acum, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu urmăreşte pro
cesul de asamblare, solicită expli
caţii gazdelor în legătură cu orga
nizarea producţiei, cu productivita
tea instalaţiei.

In încheierea vizitei, secretarul 
general al partidului se întreţine cu 
conducerea ministerului de resort, 
a centralei industriale şi a între
prinderii referitor la posibilităţile 
de dezvoltare într-un ritm mai ra
pid a producţiei de autocamioane 
şi a asimilării întregii game de a- 
semenea autovehicule atit pentru 
nevoile economiei nationale, cit şi 
pentru export.

Inginerul Viorel Husea, directorul 
centralei industriale de autocami
oane şi turisme, asigură pe secre
tarul general al partidului că toţi 
cei oare-şi desfăşoară activitatea în 
acest domeniu vor depune întrea
ga lor putere de muncă pentru a 
înfăptui exemplar sarcinile ce Ie 
revin, îndeplinind întocmai indicaţi
ile secretarului general al partidu
lui. La rîndul său, Alexandru Oros, 
secretarul comitetului de partid al 
întreprinderii de autocamioane Bra
şov, a exprimat mulţumiri pentru 
sprijinul dat întregului colectiv prin 
evidenţierea şi criticarea unor lip
suri manifestate în activitatea uzi
nei, cu prilejul Consfătuirii de lu
cru cu primii secretari ai comitete
lor judeţene de partid şi a expri
mat, în numele comuniştilor, al tu
turor muncitorilor, angajamentul !or 
de a fi la înălţimea cerinţelor, de 
a onora prin fapte încrederea pusă 
in ei.

Aveţi capacitatea de a îndeplini 
!n bune condiţiuni sarcinile ce vă 
revin —• a subliniat tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu. Trebuie să vă 
gîndiţl însă să folosiţi mai bine po
sibilităţile de care dispuneţi pentru 
sporirea producţiei de autocamioa
ne. A id  există un colectiv bun, o 
organizaţie de partid puternică şi 
puteţi realiza aceste obiective ma- 
nifestlnd mai multă exigenţă şi dis
ciplină. S-au făcut, intr-adevăr, 
multe lucruri bune, s-au organizat 
mai bine sectoarele de muncă, dar 
trebuie întărit controlul producţiei 
pe fiecare fază şl agregat, pe în
treaga bandă de producţie.

Realizările obţinute au demonstrat 
că puteţi rezolva toate problemele. 
Doresc să transmiteţi tuturor feli
citări, urări de noi succese, sănă

tate şi fericire. Am toată încrede
rea că sarcinile ce vă revin le veţi 
rezolva în bune condiţiuni.

Despre întreprinderea „Rulmen
tul", ultimul obiectiv al vizitei to
varăşului Nicolae Ceauşescu în mu
nicipiul Braşov, se poate spune că 
reprezintă un etalon din punctulde 
vedere al calităţii şi eficienţei pro
ducţiei atit pentru industria oraşu
lui, cit şi pentru numeroase alte 
uzine din tară. Cîteva cifre sínt 
deosebit de semnificative în acest 
sens. Astfel, în actualul cincinal la 
un spor de producţie de 54 la sută. 
productivitatea muncii a crescut cu 
46 dé procente. Un alt indicator de 
mare însemnătate în orice activita
te productivă: cheltuielile pe mia 
de lei producţie marfă au marcat 
o reducere de 144 lei, în timp ce 
beneficiile s-au ridicat în această 
perioadă Ia 438 milioane lei.

Respeotînd indicaţiile date de se
cretarul general al partidului cu pri
lejul unor vizite anterioare aici, s-a 
trecut la o diversificare fără prece
dent a producţiei de rulmenţi, uzi
na fabricînd astăzi peste 300 de re
pere, din care 60 au fost asimilate 
anul trecut, ceea ce a condus la o 
eficienţă economică deosebită.

Spiritul gospodăresc, investiţia de 
inteligentă de aici s-au făcut remar
cate şi prin lansarea cunoscutei ini
tiative „Micronul, gramul, secunda“, 
oare s-a materializat priiî importante 
economii de metal.

Prezentînd aceste date ce reflectă 
eforturile deosebite ale colectivului 
braşovean în vederea realizării cin
cinalului înainte de termen, directo
rul general al Centralei industriale 
de rulmenţi, Gheorghe Badea, a in
vitat pe secretarul general să vizi
teze unele sectoare ale întreprinde
rii. Se intră la Început în hala mo
nobloc, în oare se află secţiile de 
bază ale uzinei, unde se apreciază 
moduli cum sínt folosite spaţiile de 
producţie, încărcarea maşinilor la 
capacităţile maxime.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu este 
informat că, respectindu-se indicaţii
le pe oare le-a dat în cursul vizite
lor anterioare, s-au luat măsurii or
ganizatorice ce ■ an făcut posibil ca 
astăzi utilizarea maşinilor -P arate 
un indice de 94 la sută — un u l'd in  
cele mai mari nu numai din ţară," 
dar şi pe plan mondial. De aseme
nea, coeficientul schimburilor pe 
maşini a ajuns şi el la un procent da 
2,7, fiind unul din cele mai bune din 
tară.

Secretarul general are cuvinte de 
apreciere faţă de modul cum colec
tivul de aici a înţeles să-şi organi
zeze procesul de fabricaţie, să folo
sească la parametri maximi utilaje
le din dotare, factori oare garantea
ză,, succesele de astăzi ale întreprin
derii.

Reţine, de asemenea, atenţia rezol
varea prin forţe proprii a necesităţi
lor de utilaje şi linii mecanizate de 
fabricaţie, creaţiile muncitorilor şi 
specialiştilor de la „Rulmentul" fi
ind în prezent integrate într-o pro
ducţie permanentă oare, în cei trei 
ani ai cincinalului, s-a ridicat la o 
valoare de 43 milioane lei, contri
buted nu numai la reducerea impor
tului, dar şi la îmbogăţirea dotării 
tehnice a întreprinderii, precum şi a 
altor unităţi cu profil similar din 
ţară. De altfel, pe aceeaşi cale, au 
fost realizate aici peste 150 de uti
laje pentru nana fabrică de rulmenţi 
de la Alexandria.

Apreciind eforturile colectivului in 
această direcţie, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu recomandă conducerii mi
nisterului şi centralei să extindă sec
torul de utilare cu maşini speciali

zate, aitît pentru uzina proprie, cit 
şi pentru fabricile de la Alexandria 
şi Bîrlad. In acest context, secreta
rul general a arătat că Ministerul 
Construcţiilor de Maşini Grele tre
buie să realizeze linii complete de 
producere a umor asemenea utilaje, 
care vor putea fi, de asemenea, ex
portate.

In cadrul discuţiei se ridică şi 
problema asigurării întregii game 
de sortimente de metal şi aliate 
necesare producţiei de rulmenţi, a- 
similarea lor fiind indicată de se
cretarul general al partidului ca o 
sarcină de maximă importantă ce 
stă în faţa industriei siderurgice.

— Cu atit mai mult cu cit va 
trebui să realizăm o dezvoltare in
tensivă a producţiei de rulmenţi în 
unităţile existente, a spus tovară
şul Nicolae Ceauşescu. De aseme
nea, ne propunem să creăm o nouă 
uzină, astfel incit să ajungem la o 
producţie anuală de 280—300 mili
oane de rulmenţi, care să asigure 
necesarul intern şi cerinţele expor
tului.

In continuare, interesîndu-se tie 
activitatea de producţie în noile 
capacităţi de Ia Alexandria şi Bîr
lad, secretarul general a arătat că 
centrala va trebui să le acorde spri
jin  cu specialişti, să le asigure ca
dre calificate, să le doteze cores
punzător, incit întreprinderile res
pective să funcţioneze la parametri 
maximi.

Vă felicit pentru rezultatele ob
ţinute şi vă doresc noi succese — 
a spus secretarul general al parti
dului.

In cadrul vizitei au fost, de ase
menea, prezentate tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu două tipuri de 
tractoare — ultimele creaţii ale co
lectivului Întreprinderii „Tractorul*, 
Este vorba de modelele S 180 CP 
pe şenile şi de tractorul de 80 CP, 
ce vor putea fi folosite pe şantiere 
de construcţii, în lucrări industri
ale şi in  hidroamelioraţii. Ele con
stituie o sugestivă dovadă a efor
turilor colectivului cunoscutei uzi
ne braşovene d e , a ridica la un ni
vel superior producţia fabricii, de 

...a diversifica gama tractoarelor, 
p e t e r : . a răspunde necesităţilor spo
rite ale economiei noastre, exigen
telor crescînde ale p ieţei externe.

Alături de puternica'-.industrie a 
construcţiilor de maşini, de'Cjea chi
mică, uşoară, alimentară e tc .,\..In - 
dustria turismului* ocupă o ponde
re însemnată în economia judeţu
lui Braşov — una din principalele 
zone turistice ale ţării. Cunoscute
le staţiuni Predeal şi Poiana, pito- 
reştile aşezări de pe Valea Timi
şului, Branul, Rîşnovul sínt numai 
cîteva din renumitele staţiuni cli
materice şi turistice din acest ju 
deţ.

Frumuseţea peisajului montan, 
, potecile turistice sau pîrtiile de 
schi, bob şl săniuţe, ce oferă con
diţii optime de odihnă şi recreere, 
pentru sporturi de agrement şl de 
performanţă, atrag aici, în tot tim
pul anului, un mare număr de vi
zitatori din întreaga tară şi de peste 
hotare.

Cu prilejul vizitei făcute la Bra
şov tovarăşul Nicolae Ceauşescu a 
avut o întîlnire şi cu edilii jude
ţului, la care a participat şi mi
nistrul turismului, Ion Cosma. Cu 
acest prilej, au fost dezbătute o 
serie de probleme legate de dez
voltarea staţiunilor montane, penlru 
a se asigura o promovare largă a 
turismului.

In timpul discuţiilor s-a acordat 
o atenţie deosebită studiilor de sis
tematizare şi dezvoltare în perspec
tivă a staţiunilor Poiana Braşov şi 
Predeal.

Se arată că la Poiana, pe baza 
sondării opiniei turiştilor, proiectele 
au în vedere evitarea unui număr 
exagerat de construcţii, pentru a nu 
ştirbi din farmecul cadrului natural. 
S-a ajuns astfel la concluzia că di
mensionarea optimă a staţiunii este 
de 4 300 locuri. In acest sens s-a 
prevăzut construcţia a încă 10 hote
luri, amplasate în zone liniştite, a 
unui centru al staţiunii, cu puncte 
comerciale, am enajarea unor noi pir- 
tii pentru sporturi de iarnă, precum 
şi a unor noi teleferice. Trei dintre 
noile hoteluri — cu o capacitate de 
aproape 1 000 de locuri — slnt în 
construcţie, uimind a fi gata pînă 
în 1975.

Şi în staţiunea Predeal a fost pre
văzută construcţia a încă două hote
luri — unul dintre ele, pe culmea 
Cioplea, fiind chiar început.

Sínt, de asemenea, în studiu noi 
amenajări turistice, dintre care noi 
pîrtil de schi, crearea unui parc na
turali etc.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu se 
interesează de gradul de valorificare 
a construcţiilor hoteliere şi vilelor 
existente din judeţul Braşov, de ce
rinţele turiştilor. Discuţiile capătă a- 
poi un caracter mai larg, cu referiri 
la valorificarea superioară a patri
moniului turistic. Secretarul general 
al partidului recomandă conducerii 
Ministerului Turismului ca, în cadrul 
programului de dezvoltare a staţiu
nilor montane, să acorde o atenţie 
deosebită celor climaterice şi de tra
tament. Sínt menţionate în acest con
text staţiuni ca Băile Felix, Hercula- 
ne, cele de pe Valea Oltullui, care 
în viitor vor trebui să capete o mai 
mare amploare.

In Încheierea convorbirii, tovară
şul Nicolae Ceauşescu apreciază 
preocupările edililor judeţului Bra
şov pentru Îmbogăţirea bazelor tu
ristice, subliniind necesitatea unei 
cit mai bune valorificări a acestei 
frumoase zone a ţării.

★
Vizita de lucru a tovarăşului 

Nicolae Ceauşescu făcută în între
prinderi braşovene cu o însemnată 
pondere în producţia materială a 
tării — acum, la începutul acestui 
an jubiliar — se înscrie ca un mo
ment de seamă în viaţa colectivelor 
de la Întreprinderile „Electropreci- 
zia", de autocamioane şi „Rulmen
tu l“, a industriei noastre socialiste, 
ea punînd în atenţia oamenilor 

\  muncii probleme de o deosebită im
port anţă_ şj aotualitate privind bunul 
mers al activităţii in toate domenii
le construcţiei socialiste, îndeplini
rea cincinalului Înainte de termen, 
înaintarea accelerată a României pe 
drumul progresului şi al bunăstării.

Aprecierile şi indicaţiile secretaru
lui general al partidului au găsit — 
şi de această dată — un larg şi pu
ternic ecou, muncitorii, inginerii şi 
tehnicienii reafirmindu-şi angaja
mentul de a fi In viitor ia înălţimea 
tradiţiilor de hărnicie, competenţă şi 
dăruire ale muncitorimii braşovene, 
de a-şi aduce contribuţia activă, îm
preună cu întregul popor, la Înfăp
tuirea măreţelor obiective stabilite 
de Congresul al X-lea şi Conferin
ţa Naţională ale partidului.

Reporta; realizat de

ADRIAN IONESCU 
NICOLAE VAMVU 
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PETRE UILÄCAN 
IOSIF SOCACIU
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Printre produsele întreprinderii „Vitrometan" Mediaş, mult apreciate 
de beneficiarii din ţară şi de peste hotare, pentru frumuseţea şi ima

ginaţia execuţiei elementelor decorative aplicate prin pictură, se 
afirmă diferitele vase, lămpi, servicii, etc. -  toate din sticlă -  pur- 

tind amprentele talentaţilor pictori decoratori Pavel Dima şi Helmuth 
Benning, surprinşi în imaginea de faţă la locul lor de muncă

Resursele forţei de muncă explo
rate mai sistematic, valorificate mai

eficient!
(Brmare din pag. I)

64.5 la sută desfăşoară numai acti
vitate casnică.

Concluzia? Pentru viitorul apro
piat şi mai îndepărtat atragerea în
tr-o proporţie mai mare a forţei de 
muncă neocupate, în rtndurile căreia 
femeile ocupă un loc foarte impor
tant, va constitui pentru judeţul 
nostru o posibilitate evidentă de 
acoperire a necesarului. O asemenea 
perspectivă a r  corespunde pe deplin 
nu numai condiţiilor specifice ale 
judeţului nostru, dar şi caracterului 
sistematic al preocupărilor partidu
lui şi guvernului pentru atragerea 
şi mobilizarea femeilor în rezolvarea 
tuturor problemelor cu care sintern 
confruntaţi, pentru sporirea aportu
lui lor în viaţa socială, pentru îmbu- 

■ -ftătăt:rFM ~toB?tn~v"fr ~cunefrfiftor-tor 
de muncă şi viaţă.

Este de la sine înţeles că acest 
obiectiv care la noi, dacă ar fi să 
judecăm comparativ cu alte judeţe, 
nu are un caracter de imperativ (fe
meile constituie în judeţ 41,8 la su
tă în totalul salariaţilor, în vreme 
ce media planificată pe ţară este de
39.5 la sută la nivelutl anului 1980), 
acest obiectiv spuneam, trebuie pre
gătit de un complex de măsuri so
ciale. Reglementarea timpului de lu
cru şi timpului liber al salariatelor 
prin stabilirea unui regim de lucru 
mai redus şi al unui program săp- 
tămînal diferenţiat, elastic; ’îmbună
tăţirea condiţiilor de muncă ale fe
meilor prin soluţionarea unor pro
bleme de ergonomie şi îmbunătăţi
rea utilajelor; îmbunătăţirea îngriji
rii şi educării copiilor prin extinde
rea reţelei de creşe, grădiniţe şi 
cămine; uşurarea muncii casnice a 
femeilor salariate prin extinderea şi 
diversificarea reţelei de desfacere a 
produselor şi realizarea mai multor 
maşini casnice moderne. Am enu
merat doar succint cîteva din aspec
tele pe care organele de resort din 
judeţ, conducerile întreprinderilor 
industriale, trebuie să şi le includă

imediat în planul acţiunilor curente, 
pentru a asigura abordarea construc
tivă şi. concretă a programului de 
măsuri, care urmăreşte valorificarea 
deplină a potenţialului de muncă 
feminin.

în fine, să zăbovim cu un scurt 
comentariu şi asupra altei surse de 
acoperire a necesarului de forţă de 
muncă: personalul sosit din alte ju 
deţe. într-adevăr, „soldul" mişcării 
Snterjuideţene este şi se prevede că 
se va menţine pozitiv, fiind în' 1973 
de peste 11 000 persoane. Numărul 
este apreciabil şi atîta vreme cit 
„intrările“ vor fi superioare „ieşiri
lor“ sursa aceasta nu este cîtuşi de 
puţin neglijabilă. N u4 însă greu de 
dedus că odată cu industrializarea 
,jud('-aîor vecine, numărul acestor 
o ^ J n i  se va progresiv. De

liriM'-a,'ö'~sofűtie raţională, de rézf-.-' 
tentă nu poate fi alta decit intensifi
carea eforturilor conducerii fiecărei 
întreprinderi, pentru permanentizarea 
fortej de muncă şi, implicit, pentru 
reducerea fluctuaţiei. Construirea, 
într-un ritm mai susţinut a unor că
mine de nefamilişti, a unor aparta
mente şi cantine echivalează practic 
cu lărgirea nucleelor „de bază" ala 
întreprinderilor, cu asigurarea unor 
largi deschideri către înfăptuirea de
zideratului mai puţin aplicat în prac
tica productivă — omul potrivit la  
locul potrivit.

Subliniem în final necesitatea im
perioasă ca întreprinderile să fie a- 
celea care să se preocupe în primul 
rînd de problemele pe oare le ridi-i 
că valorificarea completă a resurse
lor de muncă din judeţ, oa principa
le beneficiare ale acestora. Este un 
imperativ de maximă actualitate, ca
re nu poate fi înfăptuit exemplar 
prin măsuri sporadice, ci numai 
printr-o susţinută acţiune, prin in
vestigarea şi punerea în valoare a 
tuturor căilor posibile, sub contro
lul şi îndrumarea organizaţiilor de 
partid, cu sprijinul nemijlocit si în 
orice caz mai substanţial al centra
lelor şi ministerelor economice.

Executarea reparaţiilor
Si <■ Avrig I MUNCA POEITICO-EDIICĂTIVĂ Şl CULTURALA BL MASĂ 

SĂ FIE ÍI  DEPUI ACORD CU IEĂIIEĂEIEE
Ţfrmara din pa*. T| , ,

I« ra ra  urmează să fie folosite ia 
lucrării* d* primăvară« în  atelier îşi 
desfăşoară activitatea nu mai puţin 
d# 27 mecanici, forjori, strungari, 
tâmplari ş.a. După câte ne spunea 
şeful sectorului mecanic, ing. Dumi
tru  Tănase, nu lipsesc nici piesele 
de schimb. Şi alici s-a lansat iniţia
tiva de a recondiţiona o parte din 
piese. întârzierea este pusă pe sea
ma unor amenajări care au fost fă
cute la atelier. Considerăm însă că 
principala cauză o constituie insufi
cienta preocupare pentru organiza
rea şi desfăşurarea reparaţiilor în 
ritmul impus de necesitatea termi
nării acestei acţiuni la timp. Măsu
rile întreprinse de conducerea uni
tăţii au prins contur abia în ultima 
perioadă cîn,d, îmtr-adevăr, lucrările 
s-au accentuat.

Similar se prezintă situaţia repa
raţiilor şl la secţia de mecanizare 
din Alămor. Şi aici mai sínt de exe

cutat reparaţii la 9 tractoare, 2 ma
şini de plantat cartofi, 3 maşini de 
semănat porumb, 2 cultivatoare şi 
la alte utilaj-e agricole. în acelaşi 
timp trebuie spus că nici reparaţiile 
executate pînă în prezent nu sínt 
de cea mai bună calitate. Întrucît 
lucrările au demarat cu întîrziere, 
mecanizatorii dau „bi.ee“ fără a mai 
ţine seama de calitate. Fenomenul 
se explică şi prin lipsa asistentei 
tehnice pe care, în mod obligatoriu, 
ar trebui să o asigure cadrele de 
specialitate de la S.M.A. Loamneş, 
cu atit mai mult, cu cit din cauza 
unor reparaţii de mântuială, şi în 
campaniile anterioare s-au înregis
trat numeroase stagnări ale unor 
tractoare sau utilaje agricole.

Se impune ca în perioada care a 
mai rămas să se depună, în fiecare 
secţie de mecanizare, in fiecare 
I.A.S. din judeţul nostru maximum 
de efort pentru a executa la timp 
şi de bună calitate reparaţiile la 
întregul parc de maşini agricole.

Pornind de la ideea existenţei u- 
nor particularităţi concrete conferi
te în primul rînd de evoluţia eoono- 
mico-socială aparte a  Avrigului, am 
descins mai întîi in biroul tovară
şului Vasile Răduţiu, locţiitorul se
cretarului comitetului comunal de 
partid şi directorul căminului cul
tural, pentru a cunoaşte, cel puţin, 
la nivelul conferit de această dublă 
calitate, modul în care s-a elaborat 
„strategia“ politico-educativă şi cul
turală de masă în această etapă cu 
obiective de importantă majoră în 
viaţa social-politică a ţării, precum 
şi mijloacele adecvate de atingere a 
■acestor scopuri croite după realită
ţile şi cerinţele concrete ale acestei 
comune cu puternice accente urba
ne. La început de an cind majorita
tea omologilor săi din alte comune 
şi-au întocmit planuri concrete, de
taliate pentru elaborarea ritmică, 
precisă a activităţii sus amintită, 
oare să faciliteze, deci, organizarea 
ei ştiinţifică, nu am putut observa 
un asemenea plan, nici măcar în 
proiect, ceea ce a privat confrunta
rea noastră de existenţa unei baze 
de discuţii asupra unor obiective 
clar exprimate. Am preferat în n- 
ceastă situaţie să alegem cîteva co
ordonate, pe oare locţiitorul secreta
rului de partid, posedînd o experien
ţă relativ bogată, ni Ie-a expus ver
bal pe tonul unei precizii evidenţia
tă sporadic.

Am conferit mai întîi asupra mun
cii politice de masă în cadrul orga
nizaţiilor de partid, in număr de 25 
la Avrig şi în satele aparţinătoare, 
ceea ce ridică, fireşte, unele proble
me de ordin organizatoric, învăţă- 
raîntu! de partid, apreciat şi la Avrig

ca una din fermele de bază in edu
caţia comuniştilor, a fost diversifi
cat, şi aceasta este o netă bună, în 
funcţie de domeniile de activitate e- 
conomico-socială. In sectoarele pro
ductive. ca să dăm un singur exem
plu, au fost alese pentru studiu pro
bleme ale politicii economice a 
P.C.R., fiind asiguraţi că acestea se 
abordează cu concretizări din reali
tăţile economice avrigene, cum ar 
fi cele de la „Sticla", Ocolul silvic, 
S.M.A. sau I.A.S. Trimestrial se fac 
dezbateri ideologice pe diferite te
me în adunările generale de partid 
cum sínt acelea referitoare la disci
plina de partid, comportarea în so
cietate, politica curentă internă şi 
exiternă a partidului şi statului. Am 
consemnat, oa pozitiv, faptul că în 
unităţile economice, organizaţiile de 
partid . cu concursul sindicatelor au 
început popularizarea sarcinilor de 
plan dar este mai greu de stabilit, 
deocamdată, eficienţa cu care se rea
lizează cunoaşterea de către fiecare 
om a îndatoririlor economic* perso
nale şi ale colectivului de muncă, 
mai ales că mijloacele de propagan
dă nu sínt utilizate aproape deloc 
sau foarte anemic. „Agitaţia vizuală 
trebuie revizuită după noile cifre de 
plan mult sporite, cum ar fi, bună
oară, la „Sticla*. Am cam neglijat, 
oarecum gazetele satirice care ar 
fi avut material suficient dacă ne 
gîndim numai Ia faptul că la „Sti
cla" a sporit numărul absenţelor ne- 
motivate şi întîrzierilor“. Chiar dacă 
se spune că lucrul recunoscut este 
pa jumătate iertat, noi considerăm 
că este obligatoriu ca în cel mal 
scurt timp agitaţia vizuală să rein
tre în toate drepturile, nota esenţia

lă uimind să fie concreteţea ei. Şi 
în  ce priveşte utilizarea staţiei da 
radiofieare, tovarăşul Răduţiu recu
noaşte în aceiaşi termeni că activi, 
tatea ei „a cam stagnat“, adică emi
siunile locale se fac sporadic, şi 
judecind prin această premisă ele 
nu pot fi decit neinteresante şi, ca 
atare, ineficiente. O soartă mai bună, 
pare să o aibă brigăzile artistice de 
agitaţie, care reuşesc să fie „mai pe 
fază“, să cîştige mai multă mobili
tate in adecvarea repertoriului după 
anumite cerinţe conjuncturale, în
deosebi cea de la „Sticla". Profitînd 
de existenta unor forţe intelectuale 
locale deloc neglijabile, conducerea 
căminului cultural a alcătuit o bri
gadă ştiinţifică proprie care încă 
din această lună îşi propune să a- 
pară în faţa publicului lămurind o 
serie de probleme de ştiinţă, politi
ce şi juridice, de zootehnie, în sis
temul dezbaterilor axate pe întrebă
rile auditoriului. învăţăm intului a- 
grozootehnic i-au fost afectate 5 
cursuri cu probleme de zootehnie şi 
cultura mare, expunerile fiind înso
ţite de material didactic corespun
zător.

In ciuda lipsei, mai sus arătate, a 
unui plan de muncă a căminului 
cultural, am încercat să desprindem 
cîteva aspecte ale locului şi rolului 
pe oare îl are această instituţie în 
viaţa Avrigului, luînd drept punct 
de reper acele forme şi acţiuni în 
munca culturală de masă, care pot 
fi continuate şi de preferinţă ampli
ficate şi în perioada imediat urmă
toare. Am reţinut in prim ul’rînd ci
clul de expuneri (libere?) pe teme de 
politică internă şi externă, mai pre
cis, în decembrie, acelea referitoare

ia vizita tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu in Statele Unite. Alte ex
puneri şi-au propus drept obiectiv 
cunoaşterea legislaţiei ţării. Sínt 
preferate, totodată, acţiunile , cu ca
racter de propagandă ştiinţifică, cum 
ar fi filmele documentar-ştiinţifice 
însoţite de comentarii. Astfel, în 
decembrie au fost expuse 4 filme din 
ciclul „Tainele vieţii“. Auditoriul a 
fost format, însă, în cea mai mare 
parte din elevi, restul fiind munci« 
tori de la „Sticla“. Judecind şi du
pă alte acţiuni, am ajuns la ideea că 
la Avrig se face încă puţin pentru 
adulţi, aceştia fiind deopotrivă de 
slab reprezentaţi atit ca producători 
cit şi ca beneficiari ai bunurilor 
culturale. Faptul că spectacolul o- 
m.agial închinat aniversării Republi
cii a fost dat de elevi şi pentru e- 
levi în cea mai mare parte, credem 
că acesta constituie un indice în 
sensul menţionat. Se fac expuneri 
în faţa tinerilor pe teme de educa
ţie moral-cetăţenească, care par să 
aibă o anumită eficienţă, urmărită 
mai ales în cadrul întrunirilor cu 
prilejul sărbătorilor de iarnă, cind, 
faţă de alti ani, nu s-au înregistrat 
nici un fel de incidente.

Am aflat, şi cu aceasta am abor
dat şi „capitolul" educaţie-ateist-şti- 
inţifică. Conducerea căminului şi-a 
propus pentru întreprinderea unei 
formări ateist-ştiinţifice progresive a 
cetăţenilor, o analiză profundă a fe
nomenului religios din comună, ca în 
funcţie de aceasta să se poată acţio
na, în consecinţă, pe linia căminu
lui cultural. Ideea unui asemenea 
studiu o considerăm salutară, dar 
aceasta ar trebui să se facă cit mai 
repede posibil. Se extinde, ca re

zultat al folosirii unor metode 'de 
educaţie ştiinţifică, fenomenul indi
ferentismului faţă de biserică şi a. 
cesta poate fi folosit ca bază, uü« 
lă de acţionare permanentă, dacă voi 
fi intensificate cursurile ateist-ştiin- 
ţifice care şi-ar putea face loc în 
programa universităţii populare, lec. 
toratele, serile de întrebări şi râs. 
punsuri, acţiunile brigăzilor ştiinţifi
ce din comună sau de la reşedinţa 
de judeţ, caravana ştiinţifică şi mai 
ales organizarea atractivă a timpu
lui liber al tinerilor. La Avrig se 
prevede organizarea activităţilor de. 
miorogrup în oare conducătorii dis
cuţiilor să fie intelectuali de diver
se formaţii., comentîndu-se chiar şi 
unele emisiuni televizate de ştiinţă 
popularizată.

Organizarea de matinee duminica
le ar fi oportună deoarece prin ele 
se pot atrage Ia cămin cea mai mare 
parte a tinerilor elevi şi muncitori.

Am putea continua aceste consi
deraţii pe marginea activităţii po
litice şi cultural-educative la Avrig, 
dar spaţiul disponibil ne permite 
doar consemnarea cîtorva condiţii 
de caracter de deziderat major.

Conţinutul acestei activităţi tre
buie acordat permanent cu nevoile 
stringente ale comunei în  fiecare e- 
tapă, să se pună mai mult accent pe 
educarea diferenţiată pe vîrste şi 
profesii, pe lingă acţiunile cu carac
ter global, ca toate actele de edu
caţie să emane din cerinţele poliţi- 
co-ideologice prevăzute în documen
tele ds> partid.

GEORGE LIMBEANUNoul cămin cultural din Şoroştin
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LA
DISPOZIŢIA

C o m u n i c a t  de preşedintele
cu privire la Conferinţa reprezentanţilor Pomp/dou populaţiei franceze

partidelor comuniste şi muncitoreşti pentru 
analiza activităţii revistei „Probleme ale Păcii 

si Socialismului“9
Intre ? si 9 ianuarie 1974, la activităţii acesteia. După _ părerea 

Praga a avut loc Conferinţa repre- participanţilor la conferinţă, există 
zentanţilor partidelor comuniste şi - condiţii pentru creşterea contribu 
muncitoreşti pentru analiza activită
ţii revistei „Probleme ale Păcii şi 
Socialismului" în anii 1972—1973. 
La lucrări au participat delegaţii 
ale partidelor comuniste şi munci
toreşti: Partidul Avangarda Socia
listă din Algeria, P.C. din Argen
tina, P.C. din Austria, P.C. din Ban
gladesh, P.C. din Belgia, Partidul 
Socialist Unit din Berlinul occiden
tal, P.C. din Bolivia, P.C. Brazilian, 
P.C. din Mare-a Britanie, P.C. Bul
gar, P.C. din Canada, P.C. din Ce
hoslovacia, P.C. din Chile, Partidul 
Progresist a l Oamenilor Muncii din 
Cipru, P.C. din Columbia, Partidul 
Avangarda Poporului din Costa 
Rica, P.C. din Cuba, P.C. din Da
nemarca, P.C. Finlandez, P.C. din 
Filipine, P.C. Francez, P.C. din Gre
cia, P.C. din Guadelupa, Partidul 
Muncii din Guatemala, Partidul So
cialist Unit din Germania, Partidul 
Comunist German, Partidul Progre
sist Popular din Guyana, Partidul 
Unit al Comuniştilor Haitieni, P.C. 
din India, P.C. din Indonezia, P.C. 
Irakian, Partidul Popular din Iran, 
P.C. din Irlanda, P.C. Italian, P.C. 
din Israel, P.C. Iordanian, P.C. clin 
Japonia, P.C. Libarţez, P.C. din Lu
xemburg, Partidul Eliberării şi So
cialismului (Maroc), P.C. Mexican, 
Partidul Popular Revoluţionar Mon
gol, Partidul Socialist din Nicara
gua, P.C. din Norvegia, Partidul So
cialist al unităţii din Noua Zeelan- 
dă, Partidul Poporului din Panama, 
P.C. Paraguayan, P.C. Peruan, Parti
dul Muncitoresc Unit Polonez, P.C. 
din Portorico, P,C. Portughez, Par
tidul Comunist Român, P.G. San 
Marinez, Partidul African al Inde
pendenţei din Senegal, P.C. Sirian, 
P.C. din Spania, P.G. din Sri Lanka, 
P.C. Sudanez, P.C. Sud-African, 
Partidul de Stingă — comuniştii din 
Suedia, P.C. din S.U.A., P.C. din 
Turcia, Partidul Muncitoresc Socia
list Ungar, P.C.U.S., P.C. din Uru
guay, P.G. din Venezuela şi, de a- 
semenea, un partid al cărui nume 
nu a fost menţionat, la cererea sa.

în cadrul discuţiilor tovărăşeşti, 
rep rez en ta n ţi partidelo r^^fră ţeşti 

"ŢCaîT exprimat 'punctul aa vedsru 
asupra activităţii revistei. Partici
panţii la conferinţă au apreciat ac
tivitatea acesteia. Revista a tratat 
în paginile sale probleme de actua
litate, a contribuit la dezbaterea 
aprofundată de către partidele fră
ţeşti a problemelor teoriei marxist- 
leniniste, la schimbul de experienţă 
în construcţia socialismului şi co
munismului, în lupta revoluţionara.

Conferinţa a subliniat importanţa 
revistei ca publicaţie colectivă de 
teorie şi informaţie a partidelor co
muniste şi muncitoreşti şi a făcut 
recomandări pentru îmbunătăţirea

ţiei revistei în lupta comuniştilor 
împotriva duşmanului principal al 
popoarelor —  imperialismului, şi 
mai cu seamă imperialismul ameri
can —, pentru pace, democraţie, eli
berare naţională şi socială, pentru 
socialism şi comunism, pentru co
eziunea mişcării comuniste interna
tionale pe baza principiilor marxism- 
leninismului şi internaţionalismului 
proletar, în conformitate cu norme
le universal recunoscute în relaţiile 
dintre partidele comuniste.

Conferinţa a adresat partidelor 
frăţeşti apelul de a acorda o şi mai 
mare atenţie activităţii revistei 
„Probleme ale Păcii şi Socialismu
lui“ şi difuzării ei.

Conferinţa a adoptat o declaraţie 
în care îşi exprimă solidaritatea cu 
democraţii şi patrioţii chilieni, ce- 
rînd imediata eliberare a secretaru
lui general al P.C. din Chile, sena
torul Luis Corvalan, încetarea tero
rii sîngeroase a juntei fasciste, eli
berarea tuturor democraţilor şi pa
trioţilor chilieni aflaţi în închisori 
şi în lagărele de concentrare. Par
ticipanţii' Ia conferinţă şi-au expri
mat, de asemenea, protestul împotri
va persecuţiilor Ia care sínt supuşi 
comuniştii, militanţii pentru pro
gres şi dreptate socială din alte ţări 
ale Americii Latine, din ţări ale 
Asiei, Africii, Europei — şi au a- 
doptat, în legătură cu aceasta, o 
declaraţie.

Conferinţa s-a desfăşurat într-o 
atmosferă de colaborare frăţească.

La încheierea lucrărilor conferin
ţei, a avut loc o adunare solemnă 
consacrată împlinirii a 15 ani de la 
apariţia revistei „Probleme ale Pă
cii şi Socialismului“.

Paris 10 (Agerpres). —  Evocînd, 
într-o alocuţiune, „dificultăţile se
rioase“ pe care Franţa le va în- 
tîmpina în acest an ca urmare a 
crizei de energie, preşedintele 
Georges Pompidou a lansat popu
laţiei franceze apelul de a econo
misi pe toate căile combustibilul. 
„Ţările industrializate, a spus el, 
îşi dau în prezent seama că era 
consumului nediscriminatoriu, este 
depăşită".

In discursul său, preşedintele 
Pompidou a abordat, totodată, o "Se
rie de aspecte ale relaţiilor din ca
drul C.E.E., referindu-se în special

la procesul formării pieţei comune 
agricole, ale cărei „principii, meto- 
cie şi procedee actuale de realizare 
— a sţîus el — sínt susţinute de 
Franţa cu fermitate. Prin semnarea 
Tratatului de la Roma, a declarat 
în context preşedintele, Franţa a 
acceptat un risc considerabil, des- 
chizîndu-şi , porţile produselor in
dustriale ale vecinilor săi. Şi, în 
ciuda dezvoltării propriei sale in
dustrii, a rămas în interiorul comu
nităţii puternic deficitară faţă de ri
nul sau altul dintre partenerii săi. 
Ea a reuşit să acopere parţial a- 
ceste deficite graţie agriculturii".

Declaraţia primului ministru 
britanic Edward Heath

Londra 10 (Agerpres). — Primul 
ministru britanic, Edward Heath, a 
declarat că Anglia îi va consulta de 
urgenţă pe partenerii săi din Piaţa 
comună în legătură cu propunerea, 
preşedintelui S.U.A., Richard Nixon, 
privind organizarea, la 11 februarie, 
la Washington, a unei reuniuni in
ternaţionale care să analizeze an
samblul problemelor generate ^de 
actuala criză petrolieră mondială.

După cum se ştie, la această reu
niune au fost invitaţi miniştrii de 
externe din Franţa, R.F.G., Marea 
Britanie, Italia, Olanda, Norvegia, 
Japonia şi Canada, precum şi se
cretarul general al Organizaţiei 
pentru Cooperare Economică şi 
Dezvoltare, Emil van Lennep.

Totodată, Heath a relevat că gu
vernul britanic a furnizat Adminis
traţiei americane „anumite idei" în 
legătură cu iniţiativa secretarului de 
stat ai S.U.A., Henry Kissinger, v i
zűid crearea unui „Comitet de acţiu
ne al energiei“ în care să fie repre
zentate principalele ţări occidentale 
consumatoare de petrol. Premierul

Heath, care a luat cuvîntul în sesiu
nea extraordinară a Camerei Comu
nelor pe marginea crizei energetice 
din Anglia, a subliniat, cu acest pri
lej, că Marea Britanie a fost ne
voită să angajeze negocieri bilate
rale cu Iranul şi cu alte ţări produ
cătoare de petrol, pentru a nu pre
judicia importurile. „Noi dorim să 
cooperăm atît cu ţările producătoa
re, cit şî cu ţările consumatoare, 
pentru a se ajunge Ia acorduri asu
pra livrărilor şi preţului petrolu
lui“ — a  adăugat Heath.

în legătură 
mondială de energie

N e w  York 10 (Agerpres). — Iu- Bonn 1° (Agerpres). - Republica 
gríjförpél proclösä“  : • etggtSte'-ftiu— Gei-m m a - V. a te  i_ siínw de
portantelor sporiri ca p oţuri la pe
trol şi de creşterea «Arsului dolaru
lui pe pieţele monetare externe a 
provocat miercuri o puternică scă
dere a cursului acţiunilor la bursa 
din W allstreet.

Un pesimism foarte accentuat con
tinuă să se manifeste în legătură cu 
evoluţia situaţiei economice, scrie a- 
genţia France Presse, menţionînd 
că îngrijorarea investitorilor ameri
cani e provocată de puternica creş
tere a preturilor înregistrată în pre
zent în Statele Unite, tendinţă care 
-nu pare să se oprească prea cutînd.

Âotivitafe diplo
matică privind 

situaţia din 
Orientul Apropiat

Cairo '10 (Agerpres). — Preşedin
ţii Riiciwţr Nixon şi Anwar Sadat 
au pr/3Í. .dat, in cursul acestei, săp- 
ţâjjJÎhi, k .’b; schimb de mesaje — 

informează'- agenţia M.E.N.
Cei doi şefi de stat şi-au exprimat 

speranţa că, în anul 1974, se va a- 
junge la instaurarea unei păci juste 
şi permanente pentru toate naţiunile 
din Orientul Apropiat.

Havana 10 (Agerpres). — Preşedin
tele Republicii Cuba, Osvaldo Dorti- 
oos Torrado, l-a primit pe ministrul 
de externe al Libanului, Fouad Naf- 

. ■ . . .. . _ fah, aflat în vizită în Cuba. Minis-
diat asupra, situaţiei energetice, ia t ruj jj^^nez a expus, cu acest prilej,
■nrî rfiiiQ-lo n 7! ÎTl.fi* rlP. COTlViGTitirG ct Câl- __ *1__ i.t~
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DV.
CINEMA

SIBIUs PACEA: Mi
siunea secretă a ma

iorului Cook (orele 9,00; 11,30; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,00); ARTA: In munţi 
creşte un brad verde (orele 10,00; 
12,00; -14,30; 16,30; 18,30; 20,30); TI
NERETULUI: Autostop (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); IN
DEPENDENŢA: Copilul sălbatic (o- 
rele 11,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); 
7 NOIEMBRIE: Ultimul cartuş (orele 
10,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Un om în 
sălbăticie (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI: 
Siîrşitul Liubovinilor (orele 10,00; 
16,30; 18.30; 20,30).

CISNÄDIE: POPULAR: Agentul
nr. 1 (orele 11,00; 16,00; 18,00 şi
20, 00 ) .

AGNITA: 8 MAI: Spre Berlin şi 
Ultimul asalt (orele 16,00 şi, 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Ucideţi oaia neagră (orele 13,00 
şi 20.00).

OCNA SIBIULUI: Paraşutiştit (o-
rele 17,00 şi, 20,00).

BAZNA-BÄI: Tu, eu şî micul Pa
ris (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23. AUGUST: 
Gentlemenii norocului (orele 17,00 
şi 19,00).

□ TELEVIZIUNE

1,5 miliarde mărci, in urm ătorii pa
tru ani, unui program de cercetare a 
căilor de folosire a cărbunelui în lo
cul petrolului, ca sursă de energie.

Programul nu va avea efect i.me-
. ' ________  „ r  ~  s :  ^ Î îit*

Activitatea
echipajului „Skylab-3"

Houston 10 (Agerpres). — Echipa
ju l misiunii „Skylab-3“ a efectuat, 
miercuri, în a 55-a sa zi de activitate 
spaţială, un nou program de obser
vaţii terestre, acoperind o zonă lun
gă de 14 800 km; situată între Ame
rica Centrală şi nordul Oceanului 
Atlantic. Obiectivele experimentului 
le-au constituit detectarea resurselor 
din cîteva state latino-amerioane, 
observarea curenţilor din Golful M e

xic şî studierea condiţiilor meteoro
logice din Atlantic. Ca şi în  cazul 
altor zone, clişeele multispeetrale 
obţinute vor fi comparate cu imagi
nile înregistrate de celelalte două e- 
chipaje.

Pină la siîrşitul misiunii au mai 
rămas 29 de zile. La Houston se a- 
preciază că astronaut ii îşi vor putea 
desfăşura în  bune condiţii activitatea 
viitoare.

primele uzine de convertire a car 
bunelui in combustibil uşor şi greu 
vor intra în funcţiune în următorii 
cinci-zece ani.

Teheran 10 (Agerpres). — Minis
trul comerţului international şi in
dustriei al Japoniei, Yasushîro Na- 
kasone, şi-a încheiat vizita întreprin
să în Iran. Au fost examinate apro- 
vizionarea Japoniei cu ţiţei, acorda
rea de asistenţă japoneză pentru 
construirea, în Iran, a unei rafinării 
cu o capacitate de producţie de 500 
mii barili de petrol pe zi, şi pro
punerea de realizare, în comun, a 
unei uzine petrochimice, tot pe te
ritoriul iranian.

Londra 10 (Agerpres). —• Camera 
Comunelor a Parlamentului britanic 
şi-a încheiat dezbaterile de miercuri 
din cadrul sesiunii sale extraordina
re, aprobînd, cu majoritate de vo
turi, ultimele măsuri de austeritate 
adoptate de guvern pentru a se face 
faţă actualei crize energetice şi in . 
flaţiei cu care este confruntată An- 
glia„

poziţia ţării sale faţă de situaţia ac
tuală din Orientul Apropiat. La con
vorbire a  luat parte Raul Roa, mi
nistrul de externe al Cubei.

Beirut 10 (Agerpres). —• Preşedin
tele Comitetului Executiv al Orga
nizaţiei pentru Eliberarea Palestinei, 
Yasser Arafat, I-a primit pe Al Ra- 
şed Al Taher, reprezentant perso
nal al preşedintelui Sudanului, Gaf- 
far Numeiri — a anunţat, la Beirut, 
agenţia palestiniană de informaţii 
„W afa“.

Al Taher, precizează agenţia, t-a 
remis Iui Arafat un mesaj din par
tea preşedintelui Numeiri, referitor 
la convorbirile avute de acesta cu 
Papa Paul al VMea in  legătură cu 
viitorul Ierusalimului, în lumina ac
tualelor eforturi de soluţionare a  si
tuaţiei, din Orientul Apropiat.

16,00—17,00 
— Teieşcoală. 16,00

— Medalioane istorice: Goleştii, 
Mureşenii, Văcăreştii. 16,30 — 
Album ştiinţific. Laureaţi ai Pre
miului Nobel în domeniul ştiinţei. 
17,30 — Emisiune în limba ger
mană. 19,10 — Tragerea Loto.
19.20 — 1001 de seri. 19,30 — 
Telejurnal. 20,00 — Reflector.
20.20 — Publicitate. 20,25 — Film 
artistic Detectivul satului. (Film 
sovietic: premieră pe ţară). 21,50
— Autografe muzicale. 22,15 — 
24 d • ire. 22,30 — Tirana — ca
pitala I P. Albania.

CONFERINŢE
De la Universitatea 
populară din Sibiu 

ni se comunică: astăzi, la ora 18, în 
sala de conferinţe a Palatului „As- 
tra“,, în cadrul cursului „Cabinetul 
consultativ juridic", Corneliu Bu- 
choltzer, avocat, va susţine tema: 
Codul muncii. Disciplina socialistă a 
muncii şi Răspunderea disciplinară 
a muncii.

A

TEATRU
Actori ai secţiei ger
mane a Teatrului da 

stat din Sibiu prezintă astăzi, la era 
19,30, pe scena teatrului, un  specta
col cu piesa Intrigă şi iubire, abo
nament B.

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vreme rece cu ceriul variabil. 
V iatul va sufla slab pînă Ia potri
vit din sectorul noid-estiic. Minimele 
vor fi cuprinse între minus 10 şi 
minus 13 gnade, iar maximele vor 
oscila între minus 4 şi minus un 
grad. Dimineaţa şî seara, ceaţă lo
cală,

E V E N I M E N T U L  P E  S C U R T
•  GUVERNUL VEST-GERMAN

a decis să revină asupra hotă- 
rîrii din iunie 1973 privind con
trolul mişcărilor de capital străm 
dintre R.F. Germania şi a l te ră r i .  
Suprimarea acestor măsuri u r
mează să devină efectivă înce- 
pînd cu data de 16 ianuarie şi 
ele se referă, în  mod concret, 
la suspendarea interdicţie^ pen
tru nerezidenţii în această ţară 
de a cumpăra acţiuni şi obliga
ţii pe piaţa financiară a R.F.G. 
După cum subliniază _ agenţiile 
de presă, această hotărîre a fost 
luată ca urm are a creşterii va
lorii de schimb a monedei ame
ricane şi în urma devalorizării, 
de fapt, a mărcii vest-germane.

A PROCESUL DE ÎNCĂLZIRE 
SEMNALAT DE SPECIALIŞTII 
OBSERVATORULUI SOVIETIC 

VOSTOK“, la „Polul frigului", 
în Antarctica, unde recordul ab
solut de temperatură negativă 
pe planeta noastră a_f°sL *1® BT1’" 
nus 88,3 grade Celsius, a con
tinuat, tem peratura ajungînd .a 
minus 13,3 grade Celsius, cu 0,3 
grade mai mult decît în ziua 
precedentă.

De altfel, după cum relatează 
meteorologii, la staţiunea an
tarctică sovietică „M imii“ a 
plouat, iar la staţiunea „Lenîn- 
gradskaia“, aflată într-una din 
regiunile cele mai friguroase ala 

\  ________________

continentului, mercurul termo
m etrelor a indicat 4 grade. Pro
cesul de încălzire a fost con
stant în cea mai m are parte a 
zonei răsăritene a Antarcticii, 
unde tem peratura - a înregistrat 
creşteri de 10—2Ö grade.

•  CIRCA 600 DE PERSOANE
au manifestat, miercuri, la Bar
celona împotriva condamnării la 
moarte a militantului sindical 
spaniol Salvador Puig Antich.

0  AMBASADORUL ROMÂ
NIEI IN NIGERIA, OCT A VI AN 
CĂRARE, a fost primit, la  Iba
dan — capitala statului de vest 
— de generalul Oluwole Rotirai, 
guvernatorul militar al statului. 
Cu acest prilej, a avut loc o 
convorbire, în  cadrul căreia au 
fost examinate probleme ale co
laborării româno-nigeriene în 
direcţia finalizării şi extinderii 
cooperării economice şi industri
ale între întreprinderi româneşti 
şi instituţii din statul de vest.

•  UN AVION COMERCIAL
aparţinînd companiei columbiene 
„Şatena“, avînd la bord 23 de 
pasageri, care efectua cursa Flo- 
rencia—Bogota, s-a prăbuşit în 
flăcări. Ia scurt timp de la de
colare. Toţi pasagerii, inclusiv 
cei trei membri ai echipajului, 
şi-au pierdut viaţa:

•  PLOILE TORENŢIALE care 
s-au abătut, începînd de dumi
nică, asupra unor zone întinse 
ale Australiei — cele mai mari 
precipitaţii din ultimii 30 de ani 
— au inundat 8 mari oraşe şi 
suprafeţe întinse de terenuri cul
tivate. Cîteva persoane şi-au 
pierdut viaţa, au fost omorîte 
mii de vite, iar culturile1 ds 
bumbac au fost inundate. Apele 
au acoperit, de asemenea, şose
lele şi căile ferate.

•  STAŢIILE INTERPLANETA
RE AUTOMATE SOVIETICE
„Marte-4", „Marte-5“, „Marte-6“ 
şi „Marte-7", lansate în spaţiul 
cosmic în lunile iulie şi august 
1973, au ajuns la distanţe de a- 
proximativ 125 milioane de ki
lometri faţă de Pămînt.

Primele două dintre staţiile 
menţionate vor ajunge în preaj
ma planetei M arte în prima ju
mătate a lunii viitoare, iar ulti
mele două •— în prima jumătate 
a lunii martie.

•  SECETA CARE S-A ABĂ
TUT ASUPRA NORDULUI KÉ
NYÉI a distrus jumătate din 
şeptelui regiunii, indică rapoar
tele parvenite la Nairobi din zo
nă. Potrivit informaţiilor agen
ţiei guvernamentale de presă ke- 
nyene (K.N.E.) 60 000 de persoa
ne suferă de pe urma secetei, 
âar 34 000 dintre acestea au ne
voie de ajutor urgent.

Autobaza
O  j U 11

T.A.
o l  D I L

angajează:
— taxatori pentru autobuze.

Relaţii în legătură cu angajarea se pot obţine la 
serviciul personal, telefon 3 20 37.

Autobaza T.A. 
Sibiu

angajează:

— impiegaţi de mişcare
pentru autogările Sibiu şi Cisnădie.

CONDIŢII:
— şcoala medie economică sau
— şcoala medie şi 2 ani vechime în transporturi
— vîrsta 30—40 ani.

Relaţii suplimentare se pot obţine la Autogara Sibiu.

Oficiul judeţean de turism
organizează cu prilejul Tîrguluî de primăvară de la 
Leipzig o excursie cu trenul pe itinerariul Praga — 
Leipzig — Berlin — Dresda, în perioada 8—19 mar
tie 1974.

înscrieri şi informaţii suplimentare la O.J.T. Sibiu 
şi la filiala de turism Mediaş.

întreprinderea judeţeană 
pentru execuţia lucrărilor de 

îmbunătăţirea şi exploatarea 
pajiştilor Sibiu

str. Livezii nr. 80, telefon 2 36 02, angajează urgent:
— economist şef
— contabil
— magaziner
— tehnician constructor
Condiţii de încadrare conform Legii nr. 12 1971 

şi H.C.M. 914/1968.

Cooperativa „TEHNICA 1 u r

Sibiu
Piaţa Unirii nr. 4

angajează de urgenţă:
— şef depozit
— sticlari calificaţi
— precum şi muncitori necalificaţi pentru caii-

ficare la locul de muncă în meseria de sticlar,
cu condiţia să aibă 16 ani împliniţi şi 8 clase
elementare.

Informaţii suplimentare la biroul personal al coo-
perativei.

în trep r in d erea  com ercia lă  de s t a t  
p en tru  a lim en ta ţie  publică Sibiu

angajează:
— şoferi
— primitori-distribuitori pe motoscuter
— 1 contabil principal.

Informaţii suplimentare se pot primi la sediul 
întreprinderii, compartimentul personal.

A

întreprinderea
DUMBRAVA“ Sibiu

angajează urgent:
— inginer energetician
— gestionari.

Informaţii se pot cere la compartimentul salari- 
zare-personal al întreprinderii.

zv

întreprinderea
TEXTILA“ Cisnădie

angajează prin concurs:
— 1 inginer sau tehnician proiectant
— 1 inginer pentru studiul muncii.

Solicitanţii trebuie să îndeplinească Condiţiile
Legii nr. 12/1971.

Informaţii se primesc zilnic la biroul personal al 
întreprinderii.

M ica  p u b l ic i t a t e

Fraţii şi nepoţii anunţă, cu 
adîncă durere, încetarea din viaţă 
a celei care a fost

HENTEŞ ELENA
(născută Ciortea) 

înhumarea va avea loc în ziua 
de 12 ianuarie, ora 14, în Cimi
tirul de sus din Ocna Sibiului.

PIERDUT legitimaţie nr. 2 420, eli
berată de „13 Decembrie“ Sibiu, pe 
numele Vintilă Mircea, O declar 
nulă.

VÎND casă liberă, 2 Camere, bu- 
cătărie, dependinţe, teren 800 m p. 
Telefon 1 10 29.

VÍND maşină tricotat nr. 7—8 
pat dublu, pentru ştrampeli şi pulo- 
vere. Telefon 3 29 40.________

VlND casă, comuna Şeica Mare, 
nr. 371, Radu Ion.

VlND casă. Sibiu, str. Arad 31.
PIERDUT autorizaţii de circulaţie 

provizorie, pe numele Autobaza 
transport auto gaz metan Mediaş, 
nr. 648 764, 649 375, 649 989. Le de
clarăm nule.

PIERDUT legitimaţie nrT'7 415, eli
berată de I.P.A.S., pe numele W eber 
Adolf. O declar nulă.

PIERDUT legitimaţie nr. 4 483, eli
berată de „Libertatea“ Sibiu, pe nu
mele Crăciunescu Oieiia. O declar 
nulă.

PIERDUT legitimaţie nr. 917, eli
berată de întreprinderea de cuţite 
Ocna Sibiului, pe numele Pelger 
Henrite. O declar nulă.

VlND urgent frigider Iram . PetlaT 
gogilorJLL Vandiciu.

OFER Sibiu, apartament bloc, % 
camere, confort II, doresc similar 
Turda. Informaţii Sibiu, Hipodrom II, 
bloc T 7, apartament 17, după-masă.

CUMPĂR cadă baie emailată, ma
re, stare bună. Telefon 1 40 72, Kle
mens.

CUMPĂR birou lucru, stil, ev 
tual decapotabil, sertare părţi. 
Bălcescu 16, Mihai Radu, ceasorni 
rie.

CAUT Kémese îngrijire copil. < 
Gheorghiu-Dej, bloc turn, apartam
113.
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